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právě držíte v ruce letní číslo obecního zpravodaje a zároveň poslední číslo zpravodaje tohoto volebního
období. Tato doba byla poznamenaná řadou opatření spojených s covidem a omezovala nás nejen v setkávání se
s rodinnými příslušníky, ale i v pořádání společenských akcí. Doufejme, že nadcházející období se již nebude
ubírat tímto směrem.

Dovolte mi, abych v krátkosti zrekapitulovala to, co současné zastupitelstvo zrealizovalo během svého
čtyřletého období. Zatím se uskutečnilo 25 zasedání zastupitelstva, na kterých byly řešeny finanční, majetkové i
organizační záležitosti obce. Mimo tato veřejná zasedání se zastupitelé pravidelně scházeli na pracovních
schůzkách, kde řešili provozní záležitosti týkající se údržby majetku obce, zabývali se řešením mimořádných
událostí např. spojených s covidem, plánovali provádění oprav nebo připravovali projekty k realizaci. Zastupitelé
se aktivně podíleli ve spolupráci s pracovníky obce i na řešení oprav v pálenici, čistírně odpadních vod, opravách
ve škole. Provedli vyčištění studánky, která byla zanesena po přívalových deštích bahnem, řešili organizaci a
pomoc při výsadbě stromků po kůrovcové kalamitě v Přestavlckém lese atd. Tak jak jsme slíbili, podporovali
jsme činnost místních spolků nebo některých neziskových organizací, jako např. Charita, mobilní hospic Andělé
stromu života nebo Domov pro seniory Radkova Lhota, které poskytovaly služby našim občanům.
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Stejně jako v předcházejících letech jsme se snažili o získání finančních prostředků z různých dotačních titulů,
které by alespoň částečně pokryly finanční náklady na realizaci akcí, které jsme si předsevzali provést.

Dotační prostředky se podařilo získat na tyto akce:

Z priorit, které jsme si stanovili, se dále podařilo zrealizovat následující: výměna střešní krytiny základní školy,
nátěr střechy bočního křídla obecního úřadu, zřízení sběrného místa na tříděný odpad u hasičské zbrojnice, oprava
chodníku větev V2 na dolním konci obce, vysprávky některých komunikací. Za zmínku stojí např. i provedení
opravy tanečního parketu, zhotovení pergoly v areálu fotbalového hřiště, oprava elektroinstalace v sále obecního
úřadu a pálenice, oprava tribuny na fotbalovém hřišti nebo úprava sálu obecního úřadu.

Důležitou činností obce není jen její výstavba a opravy majetku, ale také podpora kulturního a společenského
života. Jsem moc ráda, že přes omezující covidová opatření se podařilo udržet činnost spolků, které se zároveň
věnují i práci s mládeží a uspořádat několik akcí pro veřejnost v době, kdy to vydaná opatření dovolovala. Měli
jsme možnost se setkat u příležitosti hodových oslav, oslav 130. výročí založení hasičů, kdy při této příležitosti
bylo požehnáno nové hasičské auto, na mysliveckých dnech nebo se potkat na akcích pro veřejnost pořádaných
školou - dýňování, drakiáda, besídky pro rodiče, společně se projít vesnicí v lampionovém průvodu nebo posedět
při opékání buřtů u příležitosti ukončení prázdnin, pořádané maminkami, nebo si zasoutěžit na farním
odpoledni pro děti pořádaném členy farnosti ve spolupráci s CDD Emanuel. Všem, kteří se na organizaci akcí pro
veřejnost podílejí nebo se jich účastní, patří velký dík.

Samozřejmě před námi stojí i úkoly, které se zatím zrealizovat nepodařilo, a to je dobudování části kanalizace.
V následujícím období bude nutno investovat jak do dobudování kanalizace tak i do oprav a technologie ČOV,
která je na hranici své kapacity a kde se potýkáme s problémy, které jsou způsobovány i vypouštěním odpadních
vod, které do kanalizace nepatří.

Nesmím opomenout, že na konci minulého roku došlo k bezúplatnému převodu pozemků pohřebiště, márnice a
přilehlého pozemku hřbitova z majetku Římskokatolické farnosti do vlastnictví obce. Zde je na příští volební
období plánována „Obnova páteřní komunikace“, na kterou máme přislíbenu dotaci 300 000,-- Kč. Celkové
náklady jsou předpokládány v částce cca 640 000,-- Kč. V opravách hřbitova chceme pokračovat i nadále.

Naším plánem do budoucna je provedení “Revitalizace obecního sadu“, který obec získala po pozemkových
úpravách a byl velmi zanedbaný. Na zlepšení jeho stavu pracujeme už nyní. Na základě již zpracované výkresové
dokumentace konzultované s Agenturou pro ochranu krajiny a přírody chceme přistoupit k jeho obnově.

Po několika letech urgencí ze strany obce byla zahájena oprava polních cest od vodárny ke věži. Chtěla bych
poděkovat především občanům bydlícím v lokalitě u hřiště za trpělivost a toleranci, protože práce probíhaly
mnohem déle než bylo původně plánováno. Investorem byl Státní pozemkový úřad ČR, který několikrát musel
žádat o změnu stavby před dokončením a prodloužení termínu realizace. Důvodem byl např. špatný stav
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USNESENÍ Č. 22 ZE
ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE
STARÁ VES KONANÉHO
DNE 20. 12. 2021
Zastupitelstvo obce Stará Ves provedlo
kontrolu plnění usnesení a zápisu
z jednání zastupitelstva ze dne 22. 11.
2021 a zároveň schválilo ověřovateli
dnešního zápisu p. Jarmilu Lojdovou
a sl. Zitu Darebníčkovou a
zapisovatelem paní Moniku
Dvořákovou,

-schválilo program zasedání
Zastupitelstva obce Stará Ves
konaného dne 20. 12. 2021,

-schválilo Střednědobý výhled
rozpočtu obce Stará Ves na období
2022-2024,

-schválilo Rozpočet obce Stará Ves
na rok 2022,

-schválilo poskytnutí neinvestičního
příspěvku na provoz Základní školy a
mateřské školy Stará Ves,
příspěvkové organizace, okres Přerov,
IČ: 75026511 na rok 2022 ve výši
500 000,--Kč,

-vzalo na vědomí provedení
Rozpočtového opatření za měsíc
listopad 2021,

-vzalo na vědomí provedení kontroly
finančního výboru konané dne 13. 12.
2021,

-vzalo na vědomí provedení kontroly
kontrolního výboru konané dne 8. 12.
2021,

-vzalo na vědomí provedení kontroly
hospodaření obce Stará Ves,
provedené dne 8. 12. 2021 nahrazující
interní audit dle zákona č. 320/2001
Sb., v platném znění a nemá k němu
připomínky,

-schválilo stočné na rok 2022 ve výši
29,--Kč/m3 včetně příslušné sazby
DPH,

-schválilo na funkci přísedícího
Okresního soudu v Přerově sl. Zitu
Darebníčkovou a to na funkční
období 4 let.

USNESENÍ Č. 23 ZE
ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE
STARÁ VES KONANÉHO DNE
19. 1. 2022
Zastupitelstvo obce Stará Ves provedlo
kontrolu plnění usnesení a zápisu
z jednání zastupitelstva ze dne 20. 12.
2021 a zároveň schválilo ověřovateli
dnešního zápisu p. Jarmilu Lojdovou a
sl. Zitu Darebníčkovou a zapisovatelem
paní Moniku Dvořákovou,

-schválilo program zasedání
Zastupitelstva obce Stará Ves
konaného dne 19. 1. 2022,

-vzalo na vědomí provedení
Rozpočtových opatření za měsíc
prosinec 2021,

-v rámci podlimitní veřejné zakázky
zadávané dle zákona č. 134/2016Sb., o
zadávání veřejných zakázek, ve znění
pozdějších předpisů na stavební práce

s názvem „00636584 Stará Ves -
výstavba a technické zhodnocení
fotbalového hřiště a jeho zázemí“
projednalo podklady pro hodnocení
nabídek, rozhodlo o výběru a schválilo
dodavatelem této podlimitní veřejné
zakázky společnost IMJ stavby s. r. o.,
Svisle 15/2198, 750 02 Přerov, IČ:
01966146 a schválilo uzavření
smlouvy o dílo mezi Obcí Stará Ves a
vybraným dodavatelem, a to po
uplynutí 15 ti denní zákonné lhůty a
v případě, že vybraný dodavatel splní
povinnosti v rámci zadávacího řízení.

USNESENÍ Č. 24 ZE
ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE
STARÁ VES KONANÉHO DNE
6. 4. 2022
Zastupitelstvo obce Stará Ves
provedlo kontrolu plnění usnesení a
zápisu z jednání zastupitelstva ze
dne 19. 1. 2022 a zároveň schválilo
ověřovateli dnešního zápisu
p. Jarmilu Lojdovou a sl. Zitu
Darebníčkovou a zapisovatelem
paní Moniku Dvořákovou,

-schválilo program zasedání
Zastupitelstva obce Stará Ves
konaného dne 6. 4. 2022,

-vzalo na vědomí provedení
Rozpočtových opatření za měsíc
leden, únor a březen 2022,

-schválilo poskytnutí dotace ve výši
15 000,--Kč CDD Emanuel a ukládá
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Z jednání zastupitelstva obce Stará Ves

vodovodu u věže nebo následná výměna části vodovodu od vodárny ke hřišti, kterou se Vak Přerov rozhodl
provést v letošním roce.

V roce 2021 jsme požádali Regionální agenturu pro rozvoj Střední Moravy o pomoc s vyhledáním vhodných
dotačních titulů pro výstavbu sportovního zázemí u fotbalového hřiště. Žádosti byly podány do dvou dotačních
titulů, bohužel bez úspěchu. Zastupitelstvo obce se rozhodlo provést výběr dodavatele, abychom zjistili za jakou
vysoutěženou cenu je možno výstavbu provést. Následně zastupitelstvo rozhodlo o realizaci akce, kdy hlavním
důvodem byl celkový špatný stav objektu i nevyhovující elektroinstalace, na což bylo již dlouhou dobu
poukazováno i minulým vedením fotbalového klubu. Při demolici se ukázalo, že nosné trámy byly úplně
ztrouchnivělé. Na počátku letošního roku jsme podali žádost o dotaci Olomouckému kraji do Programu obnovy
venkova, které bylo vyhověno a jsme rádi alespoň za dotaci ve výši 600 000,-- Kč. Bude nutné pečlivě hlídat
průběh stavby, abychom stihli termín vyúčtování dotace nebo s dostatečným předstihem podali žádost o
prodloužení termínu čerpání dotace.

Závěrem mého příspěvku bych chtěla poděkovat za vaši podporu, pomoc při údržbě zeleně před vašimi domy a
popřát vám krásný zbytek léta, plný pohody a odpočinku.

Jiřina Mádrová
starostka obce



starostce či místostarostovi uzavření
smlouvy o poskytnutí dotace,

-schválilo poskytnutí dotace ve výši
40 000,--Kč pro Sport Club Stará Ves,
z.s. a ukládá starostce či
místostarostovi podpis smlouvy,

-schválilo poskytnutí dotace ve výši
20 000,--Kč Mysliveckému spolku
Stará Ves a ukládá starostce či
místostarostovi uzavření smlouvy o
poskytnutí dotace,

-schválilo poskytnutí dotace ve výši
10 000,--Kč pro SH ČMS - Sbor
dobrovolných hasičů Stará Ves a
ukládá starostce či místostarostovi
uzavření smlouvy o poskytnutí
dotace,

-schválilo uzavření Smlouvy o
zřízení věcného břemene - služebnosti
č. IV-12 8019360/VB1 za účelem
umístění, opravy a údržby zařízení
distribuční soustavy - zemního
kabelového vedení NN v předloženém
znění,

-projednalo žádost o prodej části
pozemku p. č. 119/1 v k. ú Stará Ves u
Přerova a žadatelce bude oznámeno,
že její žádost nebude dále
projednávána, neboť obec nemá zájem
pozemek prodávat,

-vzalo na vědomí výběr dodavatele na
akci „Rekonstrukce hygienického
zařízení – ZŠ Stará Ves“ a uzavření
smlouvy o dílo s panem Zdeňkem
Slováčkem, Karlovice 363, Kostelec u
Holešova,
-vzalo na vědomí výběr dodavatele na
akci „Demolice stávajícího objektu na
p. č. 270, 779/3, kterým je firma IMJ
stavby s. r. o., Svisle 15/2198, Přerov
750 02.

-schválilo pacht pozemku p.č. 47,
zahrada o výměře 318 m2 a to na dobu
neurčitou, za cenu 1 kč/m2/rok,
uzavření pachtovní smlouvy provede
starostka nebo místostarosta obce,

-schválilo, aby ve věci ukončení
pachtovní smlouvy k pozemku p. č.
1620 v k. ú. Stará Ves u Přerova
rozhodla starostka nebo místostarosta
obce, jakmile notář oznámí bližší
informace k možnosti ukončení této
pachtovní smlouvy,

-vzalo na vědomí výběr technického

dozoru a uzavření příkazní smlouvy
na výkon činnosti technického a
autorského dozoru s Ing. arch.
Zdeňkou Tillerovou,

-schválilo aktualizaci Plánu
připravenosti obce Stará Ves na
řešení mimořádných událostí a
krizových situací.

USNESENÍ Č. 25 ZE
ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE
STARÁ VES KONANÉHO DNE
14. 6. 2022
Zastupitelstvo obce Stará Ves provedlo
kontrolu plnění usnesení a zápisu
z jednání zastupitelstva ze dne 6. 4.
2022 a zároveň schválilo ověřovateli
dnešního zápisu p. Jarmilu Lojdovou
a Ing. Alenu Raimrovou a
zapisovatelem Moniku Dvořákovou.

-schválilo program zasedání
Zastupitelstva obce Stará Ves
konaného dne 14. 6. 2022,

-vzalo na vědomí provedení
rozpočtových opatření za měsíc
duben a květen 2022,
-vzalo na vědomí provedení
přezkoumání hospodaření obce
Stará Ves za rok 2021, které bylo
provedeno dne 20. 4. 2022, při
přezkoumání hospodaření
obce Stará Ves za rok 2021 nebyly
zjištěny chyby a nedostatky,

-projednalo a schválilo účetní
závěrku obce Stará Ves za rok 2021,

-schválilo celoroční hospodaření
obce a Závěrečný účet obce Stará Ves
za rok 2021 včetně Zprávy o výsledku
přezkoumání hospodaření obce Stará
Ves za rok 2021 bez výhrad,
-projednalo a schválilo účetní závěrku
zřízené příspěvkové organizace
Základní škola a mateřská škola Stará
Ves, okres Přerov, příspěvková
organizace, IČ: 75026511 za rok 2021,
hospodářský výsledek je ve výši
0,- Kč, nebude prováděn příděl do
žádného fondu,
-schválilo poskytnutí dotace ve výši
30 000,- Kč Římskokatolické farnosti
na opravu oltáře a ukládá

místostarostovi uzavření smlouvy o
poskytnutí dotace,
-schválilo přijetí dotace a uzavření
smlouvy v rámci dotačního titulu
Olomouckého kraje „Dotace na
pořízení, technické zhodnocení a
opravu požární techniky a věcného
vybavení a zajištění akceschopnosti
JSDH obcí Olomouckého kraje 2022"
ve výši 14 200,- Kč na pořízení
čtyřdílného nastavovacího žebříku,
-schválilo přijetí dotace a uzavření
smlouvy v rámci dotačního titulu
Olomouckého kraje Program obnovy
venkova Olomouckého kraje 2022,
dotačního titulu Podporu budování a
obnovy infrastruktury obce ve výši
600 000,- Kč a to na částečnou úhradu
výdajů na akci „00636584 Stará Ves -
výstavba a technické zhodnocení
fotbalové hřiště a jeho zázemí,
-schválilo prodloužení termínu
realizace akce „Rekonstrukce
hygienického zařízení – ZŠ Stará Ves“
do 16. 10. 2022,
-schválilo dorovnání Fondu obnovy
kanalizace o částku stržených
poplatků za vedení účtu ve výši 297,-
Kč, prostředky budou převedeny
z běžného účtu obce na účet Fondu
obnovy vodovodů a kanalizací Obce
Stará Ves,
-schválilo počet členů Zastupitelstva
obce Stará Ves na volební období
2022-2026 na 9 členů zastupitelstva,
-schválilo zrušení realizace akce a
zaslání informace SFDI, že nevyužije
prostředky na financování akce
„Umístění informačních panelů pro
měření rychlosti v obci Stará Ves“
z důvodu nemožnosti provedení
transparentního řízení,

-schválilo provedení výběru
dodavatele elektrické energie a plynu
na základě smlouvy o spolupráci
s firmou ENTERPLEX, který bude
proveden formou elektronické aukce,

-schválilo poskytnutí dotace ve výši
49 000,- Kč SH ČMS - Sbor
dobrovolných hasičů Stará Ves a
ukládá místostarostovi uzavření
smlouvy o poskytnutí dotace.

Z jednání zastupitelstva obce Stará Ves
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Informace pro občany

foto J. Šiška ml.

foto fa Rapos

VÝSTAVBA NOVÉHO FOTBALOVÉHO ZÁZEMÍ
Po provedení demolice objektu šaten a zázemí fotbalistů v měsíci březnu zahájila firma IMJ stavby s. r. o. realizaci akce
„00636584 Stará Ves – výstavba a technické zhodnocení fotbalového hřiště a jeho zázemí" - stavbu nového zázemí fotbalového
hřiště. Od měsíce dubna roste hrubá stavba a práce na ní probíhají podle stanoveného harmonogramu. Je vystavěno obvodové
zdivo, zabudován věnec a začnou probíhat tesařské práce. Dokončení stavby předpokládáme v měsíci listopadu. Věříme, že
nová stavba bude dobře sloužit jak fotbalistům, tak i našim občanům. Jak jsme uvedli již v úvodníku Zpravodaje obce 1/2021,
zázemí bude sloužit nejen fotbalovému klubu, ale i základní a mateřské škole pro hodiny tělesné výchovy. Součástí projektu
nového sportovního zázemí je i klubovna, kterou budou moci využívat všechny spolky obce - myslivecký spolek, hasiči,
sportovci, ale i klub důchodců, dětské kroužky či občané obce pro pořádání menších rodinných oslav a setkání, stane se
zázemím pro pořádání kulturních akcí.
Akci financujeme z vlastních zdrojů – předpokládané náklady cca 14 mil. Kč s přispěním Olomouckého kraje ve výši 600.000,-Kč.

Informace pro občany

foto J. Šiška ml.

Nákup věcného vybavení (pořízení čtyřdílného nastavovacího žebříku) je realizován za
finanční podpory Olomouckého kraje

ve výši 14 200,--Kč
Z PROGRAMU NA PODPORU JSDH 2022 - DOTAČNÍHO TITULU:

Dotace na pořízení, technické zhodnocení a
oprava požární techniky

a nákup věcného vybavení JSDH
obcí Olomouckého kraje 2022“
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foto J. Šiška ml.

foto J. Šiška ml.

Informace pro občany

PROJEKT
„00636584Stará Ves - výstavba a technické zhodnocení fotbalové hřiště

a jeho zázemí“
JE REALIZOVÁN ZA FINANČNÍ SPOLUÚČASTI

OLOMOUCKÉHO KRAJE ve výši 600 000,--Kč
Z PROGRAMU OBNOVY VENKOVA OLOMOUCKÉHO KRAJE 2022.

POKRAČUJE REALIZACE SPOLEČNÝCH OPATŘENÍ V OKOLÍ OBCE
V rámci pokračující realizace plánovaných společných zařízení v katastrálním území naší obce se blíží ke konci ralizace I. etapy
protierozních opatření a prvků ÚSES. Investoři stavby - Státní pozemkový úřad a Ředitelství silnic a dálnic v současné době
dokončili realizaci cesty C9 vedoucí k objektu vodárny a cesty C10 směřující od obce ke věži vysílače a dále pokračující po
odbočku na Karlovice. Kolem těchto cest zbývá v podzimích měsících dokončit výsadbu stromů a keřů v lokálních biokoridorech
LBK 9 a LBK10 - jedná se o pozemky o šířce 15 m, které vedou převážně podél nově provedených polních cest. Na těchto
pozemcích dojde k vybudování přerušovaných oplocenek, do kterých bude vysazen např. dub zimní, buk lesní, třešeň ptačí,
javor babyka, jeřáb ptačí, habr obecný, javor mléč, javor klen, z keřů hloh obecný, trnka obecná, ptačí zob, líska obecná a další.
Hotova je již protierozní mez PM1, bránící vodní erozi, zbudovaná mezi obcemi Stará Ves a Přestavlky. Proběhlo také

zalesnění L1 pozemku 1578 o ploše 19 393m2, nacházejícího se mezi lesem Dubina a věží. Pozemek byl osazen ovocnými i
neovocnými dřevinami – např. jabloněmi, hrušněmi, třešněmi, slivoněmi a ořešáky, dále duby, buky, třešní ptačí a dalšími.
Veškerou výsadbu provádí firma KAVYL, spol. s. r. o.

cesta C 10 cesta C 9

protierozní mez PM 1 výsadba pozemku L1

foto J. Šiška ml.

Informace pro občany
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foto domov Emanuel

OBNOVA ZANEDBANÉHO SADU
Po pozemkových úpravách získala naše obec zanedbaný sad pod věží. Starší občané si jistě vzpomenou na svá dětská léta, kdy
přes snahu hlídače v tomto sadu pojídali třešně. Firma Landprojekt s.r.o. pro obec zpracovala projekt "Regenerace ovocného
sadu Stará Ves", dle kterého jsme započali s jeho postupnou úpravou – s prořezáním stromů, úklidem klestí a sečením trávy
v sadu. Máme vyznačeny stromy určené k vykácení, k záchraně odborníkem a určena místa k výsadbě nových stromů. Bude
potřeba odstranit náletové a nepůvodní dřeviny a keře. V současné době hledáme vhodný dotační titul, protože orientační
rozpočet obnovy sadu a následné péče o něj po provedení výsadby hovoří o částce ve výši přibližně 1,8 mil. Kč včetně DPH.

Informace pro občany

Informace pro občany

OObbeeccnníí ppáálleenniiccee SSttaarráá VVeess

Pálenice nabízí
-tradiční osvědčenou technologii dvojité destilace;
-vakuové přečerpávání kvasů z přepravních nádob;

-dlouholetou tradici pálenice i obsluhujícího personálu, které
-garantují kvalitu vypáleného destilátu.

Přihlášky lze získat přímo v pálenici od pátku 5. 8. 2022 v době od 16.00 do
18.00 hod. nebo na www.obecstaraves.cz pod odkazem:

DĚNÍ V OBCI – PÁLENICE - ŽÁDOST O ZPRACOVÁNÍ KVASU.

Vyplněné přihlášky je možné podat vložením do schránky na vratech pálenice
Stará Ves č. p. 54 nebo vložením do schránky obecního úřadu Stará Ves č. p. 75.

Kontakt do pálenice: 581 222 069
601 501 220

Oznamujeme pěstitelům, že
byl zahájen příjem přihlášek

k pěstitelskému pálení.

foto J. Šiška ml.
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Z historie

foto Alena Raimrová

foto Marie Čadová

Informace pro občany

/Podle starých zápisů a vyprávění stařenky Sládečkové
zapsala žákyně kojetínské školy v roce 1925/

Neúrodná léta

Dříve se říkalo, že nemá-li sedlák, nemá pán ani
žebrák. Jinak řečeno že neurodí-li se na poli,

pociťují nedostatek všichni. V dnešní době pocítíme
neúrodný rok tak, že musíme všechno dráže zaplatit.
Vlaky a lodě dopraví potřebné zásoby ze zemí, kde
nebyla neúroda a v obchodech dostaneme koupit vše, co
potřebujeme. Hůře ale bylo našim předkům. Když
sedláci nesklidili dostatek zemědělských plodin, vedlo se
všem velmi zle. Nedostali nic koupit, i kdyby sebevíc
chtěli zaplatit. Lidé i dobytek umírali hladem, trpěli
nemocemi, které neuměli léčit.

Bylo tenkrát zvykem, že si sedláci zaznamenávali na
první nebo poslední list v modlitebních knížkách
neúrodný rok, počasí, narození a úmrtí v rodině i jiné
důležité věci. Z těch zápisů, hlavně z kroniky kojetínské
selské rodiny Ivanovy a kroniky obce uhřičické se nám
zachovaly zprávy, že v roce 1679 bylo u nás velké sucho,
neúroda, následkem toho drahota, hlad, načež přišel
mor.

V roce 1706 bylo v celém kraji rovněž velké sucho,
takže mlýny vůbec nemlely - potoky byly úplně vyschlé.
Nato byla pak velká zima, že pomrzla většina stromů.
V roce 1711 byl velký pád dobytka. V Kojetíně samém
zahynulo 773 kusů. V roce 1727 byla velká drahota - rýž
byla za 3 rýnské 50 krejcarů, žito 4 rýnské, ječmen 3,
oves 4 rýnské. /Pozn. rýnské raženy ze zlata/ V roce
1735 byla v měsíci máji nesnesitelná zima. Od 3. do
17. května napadlo sněhu až po okna, sníh napadl
rovněž 3. máje 1740 a nastala velká nouze - nebylo sena

ani pastvy. V roce 1842 bylo hrozné sucho. Vypravovala
o tom střenka Sládečková z Kojetína, že prý toho roku
se obilí vůbec nežalo, nýbrž jen vytrhávalo, poněvadž
bylo na píď urostlé. Lidé nemohli dostat nic koupit. Pro
rýž jezdili až do Kyjova. Kdo měl potah, jel vozem, a kdo
ne, ten si ji musel na trakaři přivézti. Každý chodil jako
zlomený. Člověk si v nejhorším čase nějak pomůže,
hůře bylo s dobytkem. Byl tak strašný nedostatek
krmiva, že lidé strhávali došky z kůlen a stodol a jimi
krmili dobytek. Někteří vyhnali koně na pastvu a již se
k nim vůbec nehlásili. Prodat je nemohli, nikdo je
nekupoval. Hříbata a telátka, která neprodali na
tarmaku v Kroměříži, pustili za městem na louky, aby si
je vzal kdo chce. Krávy se některé udržely, koní málo.
Pak se rozšířily dobytčí nemoci – prašivka, sněť slezinná
a mor.

Božena Zedníčková

Zápisy o neúrodných letech a různých přírodních
pohromách v naší obci se zachovaly ve staré obecní
kronice. Mohu je uvést ale jen podle opisu originálního
textu, který pořídili Otakar Šamal, nar. 1899, syn
nadučitele staroveské školy Bedřicha Šamala a Alois
Chmelař, ředitel staroveské školy v letech 1928 - 1937.
Ten po dobu svého působení v obci pořizoval listové
zápisy o všem co stálo za zaznamenání a z těchto
spolehlivých pramenů mohu čerpat až do roku 1937.
O neobvyklých přírodních jevech a změnách podnebí
v dalších letech, zaviněných lidskou činností, jste jistě
informováni.

1805 Žně se konaly velmi pozdě. Pro velké deště a
zimu nemohlo obilí dozrát. Sklízelo se až koncem září a
někde i v říjnu. 19.-22. října byla taková zima a ostrý
studený vítr, že lidé na poli mohli pracovat jen

REKONSTRUKCE HYGIENICKÉHO ZAŘÍZENÍ VE ŠKOLE
Dne 1. července byla zahájena rekonstrukce hygienického zařízení 2. NP ve zdejší škole. Rekonstrukci provádí pan Zdeněk
Slováček z Karlovic. V současné době proběhlo vybourání a dozdívka stávajících dělících příček, dále vybourání dlažby a
obkladů. Hygienické zařízení bude vybaveno novými rozvody a zařizovacími předměty. Bude instalován také podhled
z voděodolného sádrokartonu a dělící příčky včetně dveří z laminodesek. Věříme, že veškeré práce budou hotovy do zahájení
nového školního roku.

foto J. Šiška ml.
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foto Štefan Berec

v rukavicích a mnozí z pole i utíkali.
1834 Velké mrazy trvaly od 27. května do 4. června.

Zelenina, ovoce a vše, na co mráz mohl působit,
pomrzlo. Žito /rýž/ sypalo jen tolik, že nedalo ani to, co
se na podzim vyselo. Lidé zažili plno bídy a hladu.
Nastala také velká drahota.

1864 Byla krutá zima, která trvala až do konce dubna.
Ještě kolem 10. dubna kdo nemusel, nevycházel z domu.
Pomrzlo mnoho ptactva a zvířat.

1875 Obec byla postižena dvojím krupobitím.
25. června polnosti pod sochou sv. Jana směrem
k Říkovicím byly tak poničeny, že pěstované plodiny
lidé ihned zesekli a pole poorali.

1899 V době žní bylo deštivé a teplé počasí. Žito
počalo klíčit v mandelích i na pokládkách. Zelenaly se
celé neposečené klasy pšenic, zralá zrna vzklíčila a
rostla. Dobré koláče hospodyně nemohly upéci.

1907 Po odkvětu ovocných stromů se v zahradách
objevilo tolik housenek, že úplně zbavily stromy listí,
ovoce opadalo. Lidé byli proti housenkám bezmocni.

1924 20. května při bouři padaly kroupy velikosti
holubího vejce. Na severní straně domů rozbíjely
všechna okna, ničily střechy kryté dehtovým papírem,
otloukly listí ze stromů. Úroda na polích pod silnicí
zůstala nepoškozena, na horní části obce byla téměř

zničena. Na budově školy kroupy rozbily 26 okenních
tabulí.

1929 Krutá zima, jaké nebylo pamětníka. Začala před
vánočními svátky, v únoru klesl v závětří teploměr na
— 28,5 st.C, na místě, kde foukal vítr, naměřili —32 st.C.
Silnice byly zaváty, auta nemohla vyjet, narušena byla i
železniční doprava. Pomrzly ořešáky, třešně, švestky
uschly v následujících třech letech.

Pár slov ještě na závěr. Až vás nečekané změny
letošního počasí opět poněkud nadzvednou, uvědomte
si, že byla i horší léta. Příroda má své vlastní zákony,
nedá si poroučet. Naše společnost ale potřebuje, aby
pole dokázala všechny uživit a zbyla část produkce i pro
ty, kteří ještě dnes trpí hladem a žízní. Proto si chraňme
půdu, rostliny a zvířata, bojujme a protestujme proti
všemu, co ji devastuje, vychovávejme k tomu i své děti.
Člověk je tvor myslící, a přece z touhy po větší moci a
především zisku přírodě ubližuje: zanechává za sebou
tuny odpadků, je lhostejný k zániku přírodních i
lidských komunit, vynalezl a vyrobil prostředky,
kterými může zničit veškerý život na Zemi. Pro
naplnění svých zvrhlých cílů lže, krade a zabíjí...
Dokážeme to všechno zastavit?

Jaroslav Šiška st.

Projekt Advent –Muzeum Prosenice

Atmosféru Vánoc jsme si užili prožitkově
v nádherném prostředí muzea v Prosenicích.

Paní průvodkyně nás svým vyprávěním vrátila v čase a
velmi poutavě seznámila s dobou adventní, se všemi
vánočními tradicemi a vánočními ozdobami i
dekoracemi z dob minulých.

V muzeu se nachází na tři tisíce exponátů, které
pocházejí z období od počátku 19. století po padesátá až
šedesátá léta minulého století. Vystavené kousky
dokládají, jak se v obci žilo před sto lety, jakými řemesly
se lidé zabývali či jaké nářadí používali na práci
v zemědělství. Opravdu prosenické muzeum stojí za
návštěvu, vřele všem doporučujeme.

Nadílka lesní zvěři

J ako každoročně jsme i letos před zimními
prázdninami nesli zvířátkům do lesa něco na

přilepšenou. Děti mají tuto akci velmi rády a vždy si
nachystají pro své lesní kamarády mnoho dobrot. Své
batůžky mají plné mrkve, jablíček, kukuřice, zrní a
někteří i sena.

Letos jsme přichystali hostinu pro zvířátka na okraji
Přestavlckého lesa.

Do školy jsme se vrátili promrzlí, špinaví, ale šťastní.

Milí staroveští čtenáři,
nyní si můžete přečíst o dění v naší Základní škole a mateřské škole Stará Ves. O našich učebních, badatelských

i zábavných akcích. Kdo by chtěl nahlédnout na více fotografií z našich níže psaných článků, máte možnost na
internetovém odkaze https://zsmsstaraves.rajce.idnes.cz/ nebo na Padlet nástěnkách tříd, které jsou umístěny na
webových stránkách https://www.zsstaraves.cz/.
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Vánoce v mateřské škole

Adventní čas ve školce byl věnován přípravám na
návštěvu Mikuláše, čerta a anděla s nadílkou pro

děti. Seznamovali jsme děti s vánočními tradicemi,
povídali si o Adventu, poslouchali a zpívali vánoční
koledy. Při výrobě vánočních dekorací děti poznaly
nové výtvarné techniky a materiály. Na „Vánoce ve
školce“ si děti přinesly z domu cukroví, které pekly
s rodiči. Vyzkoušeli jsme si tradice jako třeba lití olova,
rozkrajování jablíčka nebo pouštění lodiček. Záznam
z vánoční besídky byl pro rodiče zaznamenán na Padlet
nástěnce, kde se můžete podívat na náš každodenní
život ve školce.

Vánoce ve škole
Adventní čas pomalu končil a přicházel ten

nejočekávanější den – Štědrý den. Ale ještě před tím, než
jsme odešli na vánoční prázdniny, udělali jsme si hezké
štědré dopoledne u nás ve škole. Ráno svátečně oblečení
jsme se sešli ve třídách, kde jsme měli připravené
vánoční dekorace i stromečky. Vyprávěli jsme si o
vánočních zvycích, co vlastně znamenají a některé jsme
si i vyzkoušeli – házeli jsme botou, krájeli jablíčka,
pouštěli lodičky, upekli jsme vánočku, nachystali jsme si
sváteční stůl a ukázali příklad vánočního stolování. Na
něj jsme si připravili vánoční cukroví a celou školou se
linul zpěv koled a vánočních písní.

Po rozdávání malých dárečků jsme si popřáli pohodu,
klid, štěstí, lásku, zdraví a stejně radostné úsměvy do
rodin a ať rok 2022 přinese všem jenom radost.

Lyžování

V lednu jsme započali týdenní lyžařský výcvik
v rámci školní družiny. Letos jsme si domluvili

výcvik pod Lyžařskou školou ROK S POHYBEM, ta
působí ve Ski areálu Hlubočky od roku 2000 a vyučuje
jak skupinovou, tak i individuální výuku pod vedením
zkušených a licencovaných instruktorů. Ve spolupráci
se školou v Beňově a v Bochoři jsme naplnili kapacitu
autobusu. Bohužel v lednu přišla masivní vlna

onemocnění Covid-19 a většina beňovských dětí
onemocněla, tudíž jsme jezdili jen s Bochoří.

Abychom to měli ještě komplikovanější, do karantény
se dostaly i bochořské děti a výcvik byl v polovině týdne
přerušen.

Všechny děti dokončily výcvikové dny v únorovém
týdnu. Tato nechtěná přestávka v kurzu vůbec děti
neovlivnila v jejich lyžařských dovednostech. Všichni
lyžaři byli moc šikovní. Začátečníci bravurně sjížděli i
velký svah. Pár „školkáčků“ zůstalo na kopci s vlekovým
kobercem, ale i ti velmi dobře zvládli základy lyžařských
dovedností. Starší děti již s jistotou a disciplinovaně
zvládaly techniky lyžování a věděly, jak na carvingové
oblouky. Za své výkony získaly děti velkou pochvalu,
odměnu a medaili.

Pololetní vysvědčení

Letošní zhodnocení snahy, píle a celé školní práce za
první pololetí proběhlo v pondělí 31. ledna. Osobně

si svá vysvědčení odnesli jen žáci 3., 4. a 5. ročníku.
Naši nejmladší žáčci bohužel z důvodu nemoci

Covid -19 byli v karanténě a svá krásná vysvědčení dostali
naskenovaná paní učitelkou do osobních školních účtů a
po uzdravení se společně nad nimi potěšili.

Bruslení Holešov

Zimní měsíce byly zaměřeny na zimní sporty. Žáci
absolvovali lyžařský výcvik v Hlubočkách a v rámci

TV jsme jezdili bruslit do Holešova. Žáci se seznámili se
základními kroky bruslařského výcviku a v dalších
hodinách své bruslařské schopnosti zdokonalovali.

Měli jsme radost, že děti to moc bavilo a i o víkendech
společně s rodiči vyrazily na brusliště do Holešova.
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Karneval ve škole

Tak jako každý rok i letos se v naší škole uskutečnil
karneval - tentokrát s názvem Olympijský. Po

předání ohně a zahajovacím ceremoniálu se nám
představili všichni účastníci. Sešlo se několik čarodějů, víl,
Spidermanů, princezen a dalších krásných kostýmů. Ve
skupinkách žáci plnili sportovní olympijské disciplíny a
aktivity. Za skvělé výkony získaly všechny děti olympijské
sladké medaile. Součástí karnevalu byla také bohatá
tombola. Závěr patřil občerstvení, za které děkujeme
našim milým paním kuchařkám. Poděkování patří také
všem rodičům, kteří přispěli svými dárky do tomboly.

Karneval v MŠ

Karnevalové veselí v našich třídách MŠ vypuklo 23.
února. Mezi zástupem princezen se našli rytíři,

čarodějové, ale i superhrdinové. Nikdo z nich se nezalekl
záludných úkolů, které pro ně byly připraveny.
Nechybělo tančení s balónky, přenášení míčku na lžičce,
skákání v pytli a spousta dalších činností. Skvělé
dopoledne i odpoledne bylo zakončeno odměnou pro
každou masku. Děkujeme všem rodičům a sponzorům
za krásné dárky pro děti.

Recitační soutěž
Dne 8. března v popoledním čase se naší školou nesl

přednes básní. Proběhl totiž první ročník recitační
soutěže, kterého se zúčastnilo 12 žáků naší školy. Zazněly
básně Jiřího Žáčka, Františka Hrubína, Jana Vodňanského

a dalších básníků. Žáci se svých rolí ujali velmi dobře a
dětské publikum je odměnilo obrovským potleskem.
Všichni byli odměněni sladkou odměnou a ti nejlepší si za
svůj přednes odnesli knihu.

WocaBee

WocaBee je aplikace pro výuku cizích jazyků,
která byla v letošním roce oceněna jako jediný

projekt v oblasti školství cenou Inovativní čin roku.
Pomáhá dětem si osvojovat slovní zásobu zábavnou a
efektivní formou. V naší škole v této aplikaci pracují
žáci od 3. do 5. třídy. Každý týden plní jeden balíček,
který jim umožňuje procvičit si psanou i mluvenou
podobu aktuálně probíraného učiva. Za plnění získávají
body. Žáci 5. třídy se díky své aktivitě v 1. pololetí
umístili v TOP 3 v okresním kole soutěže, za což si
zaslouží velké uznání.

Vynášení Morany

Vynášení Morany je starodávná tradice, která se
dochovala až dodnes. Pro naše předky byl rituál

vynášení zimy a vítání jara velmi významnou událostí.
Také naše ZŠ a MŠ přivítala jaro zvykem zvaným
„pálení Morany“. Při výrobě jsme si dali opravdu záležet
a použili nejrůznější materiály. Moranu jsme za
doprovodu písničky „Přišlo jaro do vsi“ vynesli na
zahradu, kde byla symbolicky zapálena a utopena ve
vodě.

Knihovna Holešov

V rámci měsíce knihy žáci 4. a 5. ročníku navštívili
ve středu 31. 3. knihovnu v Holešově. Paní

knihovnice měla pro žáky připravený poutavý výukový
program Prstem po mapě. Dětem byly představeny
různé druhy atlasů, mezi nimiž získal prvenství Atlas
jídla. Také si děti s paní knihovnicí popovídaly o svých
zážitcích z cest a na co se těší o prázdninách.

Projekt Večerníček
Provolání “Malí dopředu, větší dozadu, přijíždí k nám

Večerníček” znělo školou při projektové výuce 1. - 3.
třídy. Děti vstřebávaly nejen pravidla spolupráce,
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komunikace a vzájemné tolerance i respektu, ale
prostřednictvím plnění připravených úkolů z oblasti
probíraného učiva se blíže seznámily s postavou
usměvavého kluka s papírovou čepicí a připomněly si
spoustu nezapomenutelných pohádkových příběhů,
které celá desetiletí dělají radost nejen malým divákům.
Závěrečný kvíz ověřil, jak děti pozorně naslouchaly a
vítězové měli opravdu velkou radost. Každé z dětí si
odneslo své “AHA”.

Abeceda peněz

Ve spolupráci s Českou spořitelnou byl žákům naší
ZŠ představen program Abeceda peněz. Úkolem

projektu bylo vysvětlit dětem základy finanční
gramotnosti. Děti si hravou formou osvojily pojmy jako
vyrovnaný, schodkový, přebytkový rozpočet, zjistily
hodnotu mincí a bankovek, přemýšlely, na co je dobré
použít úvěrový produkt a na závěr si zasoutěžily
v týmech a odpovídaly na otázky.

První třída na ukázku
Stát se opravdovým školákem je pro “školáčky” velká

proměna a ještě větší zodpovědnost. Jak to vlastně v té
škole chodí? To měly děti možnost zjistit v 1. třídě.
Spolu s prváky si prožily opravdovou výuku se vším
všudy. Počítaly, četly, psaly, kreslily a byly stejně pilné a
úspěšné jako mravenečci, kteří je provázeli výukovým

dopolednem. Všichni předškoláci se tak ujistili, že už
jsou připraveni zasednout do školních lavic.

Zápis ZŠ

Po dvouleté přestávce v osobním setkávání, z  důvodu
vládních omezení - nemoci Covid 19, proběhl zápis

do 1. ročníku v krásně přichystané třídě paní učitelky
Opletalové.

Dne 7. dubna od 14 hodin děti plnily celou řadu úkolů,
ukazujících zejména na jejich schopnost soustředit se,
pracovat na zadaném úkolu i práci dokončit. Prokázaly
také své rozumové schopnosti a dovednosti. Předškoláčci
byli moc šikovní.

Ve školním roce 2022/2023 do 1. třídy nastoupí tři
děti. V letošním školním roce byl malý počet
předškoláků v našich třídách mateřské školy. Někteří
mají odklad školní docházky, dvě děti se budou vzdělávat
v jiném programu vzdělávání, jeden předškoláček
odchází za svým sourozencem do plně organizované
školy.

Věříme, že v příštích letech budeme vítat 1. 9. více
prváčků, jelikož kapacity obou tříd mateřských škol
máme na příští školní rok plně obsazené a těšíme se na
všechny nové děti.

Den Země

Letošnímu Dni Země předcházela třídenní výzva pro
všechny školáky i dospělé.

Obsahovala tyto požadavky:
Šetřeme vodou.
Šetřeme elektřinou.
Nenakupujme zbytečně v plastových obalech.
Važme si papíru.
Omezme používání telefonu, tabletu i počítače.
Většina z nás se do plnění úkolů pustila zodpovědně a

v pátek 22. 4. jsme si o tom, jak se nám dařilo dodržovat
výzvy, všichni společně popovídali. Posíleni svačinou jsme
se vydali sbírat „VŠE CO SE NEVYHAZUJE NA ZEM“ po
celé vesnici. Opět zvítězily nedopalky od cigaret. Všechen
odpad jsme roztřídili a vyhodili do kontejnerů, které v obci
jsou k dispozici všem občanům k třídění odpadu.

Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves
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Buďme kamarádi

Po dvouleté covidové přestávce jsme s našimi žáky
pátého ročníku velmi rádi přijali pozvání do

blízkých plně organizovaných škol v Kostelci u
Holešova a v Horní Moštěnici.

Obě dvě školy si pro nás přichystaly seznamovací
aktivity formou zážitkové pedagogiky.

Naše děti se ihned seznámily a velmi hezky
spolupracovaly s kamarády z pátých ročníků výše
zmíněných škol. Nejvíce se jim líbily sportovní aktivity
v tělocvičně kostelecké školy a hodina přírodopisu
v Horní Moštěnici. Srdečně byli pozváni paní ředitelkou
i panem ředitelem na Dny otevřených dveří i jejich
rodiče, aby si mohli prohlédnout prostory škol, položit
případné dotazy, které by jejich rozhodování pro
přestup na druhý stupeň ulehčilo.

3D tiskárna

Zapojili jsme se do skvělého projektu Průša pro
školy, díky kterému jsme na zkoušku obdrželi 3D

tiskárnu. Po složení jsme si na zkoušku vytiskli medaili
a žabku a poté jsme už spustili tisk ve velkém. Vytiskli
jsme geometrické útvary a tělesa, pomůcky pro
procvičování vzorů podstatných jmen a pro zajímavost
i Eiffelovu věž. Všechny tyto pomůcky využíváme ve
výuce, pro děti jsou předměty atraktivní a tím, že si
s nimi mohou hrát, se také nejlépe učí. Pro projekt jsme
poté vytvořili s 4. a 5. třídou model planety Země
s průřezem, který jsme pomalovali barvami, nafotili a
úspěšně odevzdali. Tiskárna pak byla darována naší
škole k dalšímu užívání.

Velikonoční odpoledne aneb svátky jara
klepou na dveře

Dne 8. dubna jsme ve škole připravili pro rodiče a
děti zábavné a tvořivé odpoledne.

V tvořivých dílnách si mohly děti společně
s maminkami, tetami, tatínky i dědečky vyrobit
z keramické hlíny jarní a velikonoční dekorace,
nadekorovat jarního motýlka s ozdobným velikonočním
vajíčkem. V průjezdě školy jsme zdobili velikonoční
perníčky a vyráběli krásné jarní věnce na dveře či
velikonoční stůl. Všichni zúčastnění si pochutnali na
výborném občerstvení, které přichystaly naše paní
kuchařky, ale i maminky a babičky přispěly vynikajícími
dobrůtkami a vyměnily si vzájemně recepty na
velikonoční pečení. Pro děti byl připraven zábavný
program na školní zahradě, jejich úkolem bylo najít a
chytit velikonočního zajíčka, který měl u sebe
zašifrovanou mapu s pokladem. I přes velice složitý
logický úkol, který potrápil nejednu hlavičku, se dětem
povedlo mapu vyluštit a poklad najít. Následně na ně
čekala velká spousta sladkostí. Děti i všichni dospělí
odcházeli se spokojenými úsměvy a těšili se na brzy
přicházející velikonoční svátky.

Mláďátka u Ondrouchů

S jarem se konečně ukázalo sluníčko, začaly kvést
kytičky a taky se rodila mláďátka. Když jsme dostali

nabídku se na takováto jarní potěšení podívat, nemohli
jsme odmítnout. Zuzanka Ondrouchová nás provedla u
nich po dvoře, kde jsme byli okouzleni třemi kůzlátky,
která jsme za pomoci paní Ondrouchové mohli nakrmit
z lahví, také jedním jehňátkem a dalšími zvířaty.
Odvážlivci si pohladili obrovského vepříka, prostě super
dopoledne zakončené svezením na Zuzčině kolotoči,
kam se vešli všichni. Na cestu jsme dostali
výslužku…ovčí vlnu, ze které jsme si ve školce udělali
také jehňátko. Jsme za taková pozvání moc rádi, i pro
vesnické děti je veliký zážitek si osahat a poslouchat, jak
„ mluví“ mláďátka, která chtějí za maminkou.

Učíme venku

V rámci programu Les ve škole, do kterého patří
naše škola, jsme vyměnili školní třídu za přírodu a

k výuce využíváme zahradu školy a její okolí. S žáky
často navštěvujeme blízký les Dubinu, okolí Staré Vsi a
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Přestavlk. Děti se učí na čerstvém vzduchu, v přírodě,
což zlepšuje jejich pozornost a soustředění. Zkoumají,
co všechno v přírodě žije, vyrábějí si pomůcky
z přírodních materiálů, běhají mezi stromy, pozorují,
váží, měří, soutěží mezi sebou. Největší učebnou a
školou je sama příroda a není nic lepšího, než když její
zákonitosti, vztahy, principy i krásu objevují samy děti,
nejlépe všemi svými smysly. Příroda je velkým učitelem
pro nás všechny.

Čarodějnice
Jako každý rok, tak i letos k nám přiletěli do školy

čarodějové a čarodějnice ze Staré Vsi a okolí. Všichni se
s nadšením pustili do výroby čarodějnického lektvaru,
pokusili se prolézt pavučinou hladové pavoučice Gréty,
za odměnu ochutnali Grétiny červy naložené ve slizu,
poznávali přísady do lektvarů, proletěli se na koštěti a
skákali přes oheň. Jako překvapení jsme měli živého
hada, chyceného na školní zahradě - měřícího na první
pohled aspoň metr (pravítkem - 6 cm), který nakonec
překvapil nás a utekl z kouzelnické klece. Na oběd nás
čekaly dobroty od čarodějnic Alíny a Nadíny, všichni si
pochutnali na dračích očích, hadím mlsu s praženými
ježibabími ocásky.
Žádná čarodějnice ani čaroděj letos upáleni nebyli,

uvidíme, co příští rok.

Projekt zdravá škola

V dnešní době, kdy ZDRAVÍ je velkou prioritou
celé společnosti, si ještě více uvědomujeme, že

duševní a sociální pohoda všech žáků i zaměstnanců
školy se velmi podílí na zdravých mezilidských vztazích
a ovlivňuje výchovu a vzdělávání naší mladé generace.
Cílem naší školy je vytvářet kamarádské, tvořivé a
tolerantní prostředí, které rozvíjí osobnost, sociální
cítění, zdravý životní styl dítěte.

Respektujeme individuální potřeby dětí a žáků a jejich
všestranný rozvoj, máme chuť se stále sebevzdělávat a
zavádět nové přístupy ve výuce.

V dubnu 2022 se nám podařilo inovačním projektem

zařadit do projektu Státního zdravotního ústavu "ŠKOLA
PODPORUJÍCÍ ZDRAVÍ.“

Přejeme si, aby se tento projekt v širším slova smyslu
prolínal všemi lidskými i partnerskými vztahy ve škole a
ovlivňoval tak další život školy.

Tímto bych chtěla poděkovat všem pedagogům, žákům,
rodičům a partnerům školy, kteří se aktivně podíleli na
tvorbě projektu. Také všem děkuji za skvělou spolupráci
při organizaci školních a mimoškolních aktivit, za jejich
pozitivní přístup ke všemu dění v naší škole.

Mgr. Kateřina Vansová

Gekončíci a zvířátka ve škole

Dětem se snažíme co nejvíce prakticky přiblížit
učivo a jsme zastánci toho, že i učení může být

zábavné, proto jsme pořídili do školy i pár živočichů,
kteří nám slouží jako názorné ukázky. A jak lépe vysvětlit
rozdíl mezi obratlovci a bezobratlými než na gekončících
a pakobylkách? Jsou bez srsti, a tudíž nemusíme mít
obavy ani z alergií. Děti je mají za mazlíčky, učí se na nich
nejen stavbu těla, rozdíl mezi masožravci a býložravci, ale
také zodpovědnosti, protože krmit se musí, stejně jako
potřebují mít čisté a útulné bydlení. Kdo ví, třeba se nám
náš "zoo koutek" v budoucnu rozšíří.

Besídka věnovaná Dni rodiny

Rodina je základ společenství, rodina je také místo
potřebné pro správný vývoj dětí, rodina je místo,

kam se člověk rád vrací. O rodinu je třeba pečovat. Ne

Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves
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náhodou je ustanoven Mezinárodní den rodiny, který
připadá na 15. května. Mezinárodní den rodiny si
připomínáme od roku 1994. Rodina je dar. Rodina
znamená nikdy v životě nezůstat sám.

Naše děti mají své rodiny rády, obdivují své rodiče,
prarodiče, tety i strýce. Váží si jejich starostlivosti, a
proto se rozhodly připravit si vystoupení plné vyznání
lásky. Na počátku května začaly děti MŠ i ZŠ velmi
svědomitě trénovat program, který si pečlivě každá třída
nachystala. Byly to hezké básničky o životě, lásce, písně
Pavla Nováka, Zdeňka Svěráka a Jaroslava Uhlíře. Také
velmi povedená taneční vystoupení každé třídy.

Podle hojné účasti, úsměvů, dojemných pohledů i
velkého potlesku soudíme, že se všem náš program líbil.

Návštěva u Navaříků

Velké poděkování patří manželům Navaříkovým
z Dobrčic - Včelařství pod kapličkou, kteří 16. 5.

pozvali děti z našich MŠ na prohlídku svého
hospodářství. Děti měly možnost vidět nejen mláďata
domácích zvířat, jako například kůzlátka, housátka,
králíky, ale dozvěděly se spoustu zajímavostí ze života a
chovu včel. Dokonce jim bylo umožněno nahlédnout do
prostor, ve kterých se stáčí med. Toto příjemně strávené
dopoledne zakončila sladká tečka lineckých zákusků,
které pro děti paní Navaříková upekla. S velkým
poděkováním jsme se rozloučili a doporučujeme, pokud
nemáte doma včely a váš domácí med, dojet si nakoupit
med do Dobrčic. Je výborný.

Dopravní výchova

Chodci a cyklisté patří mezi nejzranitelnější
účastníky silničního provozu. Zvýšení ochrany

dětí a žáků na pozemních komunikacích je jednou
z priorit naší dopravní politiky. Nezastupitelnou roli
v této oblasti má škola. Je třeba si uvědomit, že žáci
základních škol jsou účastníky silničního provozu i
budoucími řidiči a právě u nich může začít možná
náprava chování a návyků celé společnosti, které se
mj. odrážejí v chování v silničním provozu. Proto je
v základních školách efektivní realizace témat týkajících
se prevence bezpečnosti v silničním provozu obzvláště
významná.

Žáci naší školy získávají v rámci dopravní výchovy
základní znalosti a praktické dovednosti na dopravním
hřišti a učebnách dopravní výchovy v Domě dětí a
mládeže Atlas v Přerově. Nejinak tomu bylo i ve
školním roce 2021-2022. Všichni žáci spolu se svými
třídními učiteli absolvovali výukové hodiny a praktické
jízdy na kole, mladší děti na koloběžce na nedávno
zrekonstruovaném dopravním hřišti. Starší žáci složili
testy z dopravní výchovy. Většina zkoušky složila a
získala průkaz cyklisty. Několik žáků dosáhlo při
zkouškách skvělých výsledků. Byli i takoví, kteří
zejména písemnou zkoušku podcenili, a proto se budou
snažit v příštím školním roce a pokusí se znovu získat
svůj průkaz .

Nikdo průkaz cyklisty nezíská bez toho, aby neměl
základní znalosti řešení dopravních situací, či znalosti
dopravních značek.

Naším cílem je, aby žáci získali maximum znalostí
z oblasti dopravní výchovy.

Kravín Němčice
Na konci května nám konečně přálo počasí a my jsme

se s dětmi z 1. – 3. třídy mohli podívat do kravína
v nedalekých Němčicích. Prošli jsme postupně celým
areálem, kde jsme se postupně nejen seznámili s jeho
obyvateli, ale dozvěděli jsme se také, jak se značkami
rozliší býček od jalovičky. Viděli jsme budoucí maminky
i čerstvě narozená telátka, koťátka, která jsou nedílnou
součástí kravínů a navštívili jsme i dojírnu a místnost,
kde se veškeré mléko shromáždí, než putuje dál. Zjistili
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jsme, čím se krmí telátka i krávy. V kravínu je na 500
kusů dobytka a denně se zde vyprodukuje 7200 litrů
mléka. Děti nejvíce nadchlo, že si mohly pohladit
kravičky i telátka. Celá tato akce mohla proběhnout
pouze díky paní Pokorové, která nám zajistila exkurzi i
příjemný a odborný výklad. Za to bychom jí chtěli
velmi poděkovat.

Přerovem po stopách J. A. Komenského

Ve čtvrtek 26. května a v úterý 14. června náš 3. až
5. ročník vyrazil do Přerova, kde v 17. století

působil Jan Amos Komenský. Naše vlastivědná
návštěva směřovala do muzea Jana Amose Komenského
na Horním náměstí. Nejprve jsme si prohlédli výstavu
kartografie Jana Amose Komenského. Dozvěděli jsme
se, že z celkového počtu patnácti map Komenského
vlastní přerovské muzeum 13 kusů. Následně jsme si
prožitkovou pedagogikou připomněli všechny
informace o tomto významném muži. Na ploše náměstí
jsme si ve skupinách na připravených pracovních
listech zopakovali veškeré získané informace a
kooperativně jsme vytvořili mapu Horního náměstí
v Přerově. Po rozloučení jsme se vydali s paní učitelkou
Vansovou hledat na světě nejstarší sochu Jana Amose
Komenského. Touto vlastivědnou procházkou a
následným projektem jsme se zapojili do soutěže
Komenský do tříd, ve které soutěží třídní kolektivy
základních a středních škol v České republice a českých
škol v zahraničí, které nápaditým a tvořivým způsobem
„zpřítomní“ J. A. Komenského ve své třídě, škole.

O tom, co vše jsme se dozvěděli a o našem soutěžním
projektu, vás budeme informovat v dalším vydání
Zpravodaje, jelikož výsledky této akce, kterou pořádá
Národní pedagogické muzeum a knihovna Jana Amose
Komenského v Praze k příležitosti výročí narození
tohoto velmi slavného muže, kterým se můžeme pyšnit,
protože působil v našem regionu, budou v listopadu
2022.

Výlet do Přerova se nám velmi líbil. Získali jsme řadu
nových informací o životě a díle učitele národů.

ZOO Lešná
Jako každoročně jsme navštívili s dětmi ZOO Lešnou.

Počasí nám velice přálo a celý výlet si děti moc užily.
Zlínská ZOO patří mezi nejkrásnější v České republice
a právem. Každý rok nás čeká překvapení v podobě
nových zvířat a pavilonů. Letos jsme se pokochali
ročním slůňátkem a i když v novém pavilonu gepardů
jsme neměli štěstí je zahlédnout, věříme, že příští rok to
určitě vyjde.

Vlastivědná exkurze Praha

Dne 16. června ráno se vypravili žáci 5. ročníku
s paní učitelkou třídní na vlastivědnou exkurzi do

Prahy. Děti se moc těšily, jak propojí teoretické
vědomosti i činnostně.

Z přerovského nádraží žáci vyjeli v 6. 44 hodin
vlakem. Letos Leo expressem, jelikož cena jízdného byla
nejvýhodnější. Po čtvrt na deset vystoupili na pražském
hlavním nádraží a čekal je celodenní okruh Prahou.
Metrem ze zastávky Hlavní nádraží jeli na zastávku
Muzeum, kde přestoupili a následně dojeli a vystoupili
na Malostranské stanici. Pak se vydali Valdštejnskou
jízdárnou, po Starých zámeckých schodech na Hrad.
Napočítali 100 schodů a obdivovali výhled na Prahu
z hradního barbakánu. Letos již byla Praha bez
covidových pravidel plná turistů.

Moc se všem líbila místa v prohlídkovém okruhu na
Pražském hradě - Starý královský palác, Bazilika sv. Jiří,
Zlatá ulička i katedrála sv. Víta. V pravé poledne jsme
stihli výměnu hradní stráže a pak po Hradčanském

Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves
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náměstí okolo Lorety pokračovali na Petřín. Tam je
čekal oběd a pak výstup na pražskou rozhlednu. Výhled
byl nádherný.

V Zrcadlovém bludišti na Petříně si to hezky užili,
zasmáli se a popovídali si o plastickém obrazu, který
zachycuje období třicetileté války, kdy Švédové
planýrovali českou zemi. Lanovkou sjeli na Malou
Stranu a kochali se všemi krásami historické Prahy. Od
Kampy až po Václavské náměstí. Na Staroměstském
náměstí stihli Pražský orloj a připomněli si výročí 401 let
od popravy českých pánů v červnu 1621. Také
obdivovali krásu Mariánského sloupu a sochu Jana Husa.
Na Národní třídě šli do největšího hračkářství v ČR, tam
se jim samozřejmě líbilo. Na Václavském náměstí si
popovídali, co vše vědí o Václavovi a celé soše, podívali
se do krásně opraveného Národního muzea. Před cestou
domů si všichni nakoupili občerstvení na cestu a po
poslední zastávce v historické Fantově budově hlavního
nádraží usedli do vlaku a unavení, plní zážitků se těšili
domů. Dětem, které měly chytré hodinky a telefony,
ukazovaly aplikace, že na tomto krásném výletě ušly
24 000 kroků.

Pohádkový les

J e tu 1. červen a s ním i Den dětí. Již tradicí se stalo
přijmout pozvání Základní školy Kostelec u Holešova

na Pohádkový les, který je pro děti nejen krásnou
procházkou polesím, ale také vždy příjemným zpestřením
a zážitkem. Ani letos tomu nebylo jinak. Na děti čekaly
pohádkové bytosti, kterým pomáhaly rozuzlovat zapeklité
záhady. Odměnou jim byly části puzzle, za jehož složení
v závěru trasy je čekala sladká odměna. A protože i počasí
nám přálo, protáhli jsme si, po zaslouženém odpočinku na
hájovně, pěší trasu zpět do školy. Za příjemně strávený
den patří poděkování ZŠ Kostelec u Holešova.

Rockový koncert

Byl krásný slunný den 13. 6., den jako dělaný na
nějaký zvláštní kulturní zážitek.

O to se postarali žáci ZUŠ Přerov. Pro koho hrají? No
přece pro všechny naše děti od školky až po ty nejstarší.
Školní dvůr se proměnil v koncertní přírodní sál a

atrium posloužilo orchestru.
I když se slunný den začal měnit na deštivý, to nic na

věci neměnilo. Hudebníci hráli, posluchači pod kapkami
deště zůstali na místech a poslouchali, tleskali do rytmu,
co uměli, zpívali. Když se říká - milá atmosféra, tak tato
byla ještě milejší. Hudebníci střídali žánry - ozval se
Mozart, anglické písně, české známé písničky - nikoho
hudba nenechala v klidu. Mokrý dvůr se proměnil
v taneční místo. Radovali se všichni. Nezůstalo jen
u poslechu a tance. Bylo na čase se rozejít. Ale jak? Ještě
podpisy, ještě fotky, ještě nějaký hudební bonbonek. To
byl zase jeden vydařený, nezapomenutelný den.

Moc děkujeme panu řediteli ZUŠ Přerov, pánům
vyučujícím na ZUŠ a také vystupujícím dětem.

Ozdravný pobyt Malá Morávka

Předposlední červnový týden strávili školáci spolu
s předškoláky v Horském hotelu Brans na Malé

Morávce. Po příjezdu déšť smyl pyl a osvěžil vzduch.
Poté jsme prozkoumali nejbližší okolí a vyzkoušeli
místní bazén. Děti byly nadšené.

Celý týden se nesl v duchu Robinsonova
dobrodružství. Jednotlivé týmy si vytvořily lodní deník,
vlajky, hlavu Pátka, plnily s nadšením úkoly, zkoušky a
aktivity v lese na louce i v hezkém areálu hotelu.

Blízkost nejvyšší hory Moravy – Pradědu byla výzvou
pro starší turisty. Zdolali jsme ji v úterý, spolu s Velkým
kotlem a Karlovem.

Ve středu jsme se přidali k Olympijské výzvě a
v čistém prostředí zdejšího lesa děti zaběhly 1 km
dlouhý olympijský běh. K dalším cílům našich výletů
patřila Karlova Studánka a výstava pískovcových soch
nad sjezdovkou Kopřivná. Také se děti snažily
„poopravit“ mlýnky, které se již dlouhou dobu točí
v jesenických bystřinách. Poslední večer každý tým
podle své mapy našel Robinsonův poklad. Diskotékou se
děti protančily až do prodloužené večerky. V pátek jsme
ještě strávili krásné slunečné dopoledne v přírodě.
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Dětem se podařily postavit nádherné Robinsonovy
chýše, které doplnily detaily, které si pamatovaly
z celotýdenního poslechu audioknihy Robinson Crusoe.

Po závěrečném vyhodnocení a dobrém obědě jsme
zamávali „našemu“ hotýlku a těšili se domů.

Zájmové vzdělávání

První pololetí uběhlo jako voda a nás v tom novém
čekala spousta zážitků. Užili jsme si turnaj ve

stolních hrách, prozkoumávali krásy lesa a staroveské
okolí, navštívili město Holešov, kde jsme obdivovali
výstavu kraslic a místní kovárnu. V kroužcích děti
nabyly nové poznatky a zkušenosti. Šikovné holky už
umějí uháčkovat šátek, vědí, co je hladce a obrace.
Zruční hoši i dívky se seznámili s nástrahami internetu a
dobře znají program Malování. Seznamují se s psaním
na klávesnici a také vědí, jak vyhledat požadovanou
informaci. Jiní žáčci se zlepšují ve hře na kytaru či flétnu
a další jsou umělci - v kroužku keramiky vytvoří, co vás
napadne. Nezapomínáme ani na procvičování logiky a
paměti - některé děti jsou mistři v deskových hrách a
porazit je prostě nejde. Samozřejmě vedeme děti i ke
sportovním aktivitám, poslední společný zážitek byl
cyklovýlet do Rymic, na který jen tak nezapomeneme.
Děti navštívily rymický skanzen a nakonec došlo i ke
skotačení na dětském hřišti. Sladká tečka formou
zmrzliny bylo příjemné zakončení cyklistického dne.

Lukov

Kudy z nudy, aneb školní výlet. Je to tady. Končí
školní rok, počasí už voní prázdninami, zbývá

ještě třídní výlet. Takový výlet, aby cíl nebyl daleko, aby
nám něco “řekl”, abychom se na výletě nenudili. Hrad
Lukov byla jasná volba! Dostupnost autobusem,
historická pýcha Moravy, pěší cestu zdolá každý. Co
dodat?

Ve čtvrtek 16. 6. nastoupili čtvrťáci do autobusu směr
Zlín a jelo se. Jeden přestup - žádný problém a pak ta
slíbená pěší túra k cíli - Lukovu. Co na tom, že do
kopce? Jsme přece v Hostýnských vrších. Cestou si
v parku kluci a holky pohráli, najedli se a šlapali jsme dál.

Hrad Lukov nás uchvátil rozlohou a vůbec svou
historií. Neměli jsme průvodce. Nevadilo! Šikovné děti

podle nápisu na stěně se s historií seznámily samy a
potom podle obrázků vymýšlely pověsti a báje lukovské
minulosti. Šlo jim to dobře!

Potom měli všichni možnost si sami prohlížet různé
části zříceniny. Myslím, že výlet se vydařil. Stačilo se
podívat na příjemně unavené a spokojené kluky a holky.
Někteří byli na tomto místě poprvé. Škoda, že na
některých školách od školních výletů upouštějí.

To u nás ve Staré Vsi neplatí! Každý pobyt v přírodě,
každý kousek historie nás osloví a obohacuje.

Ze života včel

V posledních dnech před prázdninami se školáci
podívali do Dobrčic, kde nám manželé Navaříkovi

připravili prožitkový program o včelách a včelařství.
Děti se mohly podívat na plné plástve medu, zkusily je
za pomoci speciální vidličky odvíčkovat a poté viděly
v akci i medomet, který funguje jako odstředivka na
med právě z těchto pláství. Po pohoštění, které nám
bylo nabídnuto ve formě lahodného domácího
bezového sirupu a tvarohového závinu, který děti vzaly
takřka útokem, jsme se přesunuli na výletiště. Zde nás
naprosto nadchl skleněný úl, díky němuž jsme mohli
detailně pozorovat včelky v akci a dokonce jsme spatřili
i vajíčka. Zjistili jsme, že včelař dává do dřevěného
rámečku nejprve mezistěnu, na které si včelky vystaví
plástve. Jestliže toto neudělá, včely si samy vystaví tzv.
divočinu. Byli jsme provedeni celým procesem od
vyndání plástve z úlu za pomoci rozpěráku, smetení
včelek, zklidnění kuřákem, přes život včely. Překvapilo
nás, že letní generace včel žije pouze 4 – 6 týdnů,
zatímco zimní od září až do dubna a vytváří teplo pro
matku. Ta má přes léto plné ruce práce, každý den
naklade až 2 000 vajíček. I přes tuto těžkou práci ale žije
dokonce 4 – 5 let. Poslední neméně zajímavá informace,
která v Dobrčicích zazněla, byla o rojení, které probíhá
velice rychle. Část včelstva s matkou odletí na blízký
strom, kde vytvoří hrozen a na druhý den se roj zvedne
a odletí na nové místo. Před rojením ale matka nejprve
založí matečníky, ze kterých se vylíhne nová matka. Pro
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děti a nejen pro ně byla spousta informací nová a velmi
zajímavá. Samozřejmě nechyběla odměna - ochutnávka
výborného medu, který byl sladký, nu, jako med.
Mnohokrát děkujeme manželům Navaříkovým za
úžasný zážitek i srdečnou péči o nás všechny a budeme
se těšit, že třeba v budoucnu cestu za včelkami zase
uskutečníme.

Turnaj ve vybíjené

Dne 28. června 2022 byli žáci naší školy pozváni do
Prosenic na Turnaj ve vybíjené. Naši školu

reprezentovali žáci 5. ročníku spolu s vybranými žáky
4. ročníku a 3. ročníku. Do hracího pole proti nám
postupně nastupovali žáci z Radslavic, Prosenic, Oseka
nad Bečvou, Rokytnice a Bochoře.

Bojovali jsme do posledních sil, některé týmy jsme
porazili, jiné týmy zvítězily nad námi. Nakonec jsme se
umístili na krásném 4. místě ze 7 družstev. Příští rok se
v rámci tělesné výchovy i ve volnočasových aktivitách
budeme ještě zdokonalovat a doufáme, že nám již medaile
neunikne. Byl to hezký sportovní zážitek i velká
zkušenost.

Loučení s předškoláky

I tento rok nás čekala jedna krásná i trochu smutná
akce - Loučení s předškoláky. Letos naši školku

opustí 4 školkáčci a vydají se do velkého světa úkolů a
povinností. Rozloučili jsme se písničkami, básničkami a
nemohlo chybět ani šampaňské a nějaká ta dobrůtka
k tomu. Přejeme jim, ať si naplno užijí prázdniny a v září
vykročí do školy pravou nohou vpřed.

Poslední zvonění

J iž tradičně 29. června v naší škole proběhlo slavnostní
loučení se žáky 5. ročníku. Letos to bylo opravdu

dojemné. Naši žáčci si pro spolužáky připravili zábavnou
stezku, plnou logických, přírodovědných, sportovních i
zábavných úkolů. Po vyhodnocení této hezky připravené
stezky jsme se přesunuli do jejich kmenové třídy. Tam
pokračovali se svým programem žáci 5. ročníku.
Přichystali si kulturní vystoupení a krásné děkovné věty,
které směřovaly k nám paním učitelkám.

Po těchto hezkých chvílích následovalo „LOUČENÍ“.
Všichni jsme byli dojati. Paní učitelce třídní se chvěl hlas
ještě i při předávání vysvědčení. Našim žákům 5. ročníku
jsme popřáli vše hezké a věříme, že v nových školách na
2. stupni budou velmi úspěšní.

Hurá prázdniny!

Poslední červnový den tradičně patří předávání
vysvědčení a konci školního roku.

V osm hodin ráno jsme se sešli na školním dvoře
k příležitosti slavnostního předávání vysvědčení. Potěšila
nás vysoká účast rodičů, prarodičů, rodinných
příslušníků, kteří se přišli na své děti podívat.

Paní ředitelka uvedla tuto slavnostní chvíli a pak již
bylo vidět v očích dětí velké napětí, zda jejich práce a píle
za druhé pololetí školního roku se zúročila na řádcích
vysvědčení. Paní třídní učitelky každému žáčkovi osobně
poděkovaly, pogratulovaly i řekly rady a přání do dalšího
školního roku. Převzaly si krásná poděkování ve formě
kytek, dárečků i vlastnoručně vyrobených dobrůtek.

Všichni zaměstnanci Základní školy a mateřské školy
Stará Ves děkují dětem, rodičům, prarodičům, přátelům
školy i Obecnímu úřadu Stará Ves za velmi vstřícnou
spolupráci a přejeme všem hezké letní dny, plné slunce,
krásných letních zážitků a moc zdraví.

foto a text zaměstnanci ZŠ a MŠ Stará Ves



Farnost Stará Ves

Život ve farnosti
Více na: https://www.farnost-staraves.cz/

Čas uletěl jako voda a také u nás ve farnosti proběhlo
několik událostí, které si Vám dovolíme připomenout
nebo seznámit Vás s nimi.

Postní doba – křížová cesta a velikonoční
triduum neboli velikonoční třídení,
15. - 17. 4.  2022

Během postní doby probíhaly v kostele vždy v pátek
navečer křížové cesty. Vždy u jednotlivých zastavení

(je jich 14) jsme si připomněli kolik těžkých věcí Ježíš
prožil a vydržel poté, co byl vydán k ukřižování. To je
událost, která se odehrála až na Velký pátek, který jsme
slavili těsně před Velikonocemi. Při hojné účasti nám
jednotlivá zastavení byla dobrými pomocníky při
vnitřním usebrání a přiblížení k Ježíši. Člověk během
svého života prožije mnoho různých bolestí a těžkostí.
Proto svou víru obracíme v něj, nechali jsme ho vstoupit
do našich srdcí. Záleží ale také i na nás, nakolik jsme
ochotni ho pozvat do svého života a uvěřit mu. Prožití
opravdových velikonočních svátků bylo s větší radostí
oproti minulým covidovým rokům.

Pěvecký sbor z Lobodic na mši svaté

V neděli 22. 5. nás navštívili zpěváci z Pěveckého
sboru z Lobodic a svými zpěvy a hrou na varhany

nás doprovodili během mše svaté. Jejich neutuchající
obdiv k celému kostelu a velkému prostoru s výbornou
akustikou pro zpěv byl zakončen slavnostním varhanním
Te Deum – Prelude od Marc-Antoine Charpentier, jehož
záznam si můžete poslechnout na webu farnosti:

https://eu.zonerama.com/farnost1/Photo/
8434406/322373418

Mše sv. u kapličky v lese Dubina
květen 2022 a opravený oltář

Během několika měsíců oprav fasády a dalších prvků
kaple byl odvezen v prosinci 2021 starý červotočem

silně napadený dřevěný oltář k panu Josefu Zanáškovi
(stolař v Říkovicích). Z důvodu, že kaplička je obecní, ale
vnitřní vybavení (oltář, dvě sochy atd.) je v inventárním
majetku Římskokatolické farnosti Stará Ves, bylo
rozhodnuto o jeho celkové opravě. Oprava oltáře a soch
včetně malování a zlacení si vyžádala částku 60.000,- Kč.
14 . 6. byla schválena zastupitelstvem obce pro farnost
dotace ve výši 30.000,- Kč na částečnou úhradu. Zbylou
část řeší samotná farnost. Už první májovou neděli
1. května mohli všichni přítomní zhlédnout vše nově
opravené a poděkovat za to mší svatou za doprovodu
zpěvu a lahodné osvěžující vody. Počasí se více než
vydařilo.
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Mše sv. za starovesské a přestavlcké hasiče
15. 5. 2022

Na poděkování za hasičskou službu, kterou již řadu
let vykonávají hasiči ze Staré Vsi a Přestavlk, byla

v květnu sloužena mše svatá pod patronátem sv.
Floriána. Pod svými obecními a hasičskými prapory obou
obcí jsme poděkovali modlitbou za dosavadní službu,
nasazení a s přáním žádných velkých zásahů.
A nezapomnělo se připomenout a uvědomit si důležitost
poslušnosti k svým velitelům. Poté následovalo
občerstvení v sále obecního úřadu. S hasičským
pozdravem „Ohni Zmar“.

A co ještě letos očekáváme?

Letošní slavnostní hodová mše svatá se bude konat
v neděli 14. 8. 2022 v 9:30 s doprovodem dechové

hudby (viz. program letošních hodů). V neděli 16. 10.
2022 v 11:00 se uskuteční slavnostní mše svatá
k významnému 140. výročí posvěcení kostela
Nanebevzetí Panny Marie. Hlavním celebrantem bude
olomoucký biskup (viz. plakát). V měsíci listopadu
proběhne mše za myslivce, termín bude upřesněn.
Srdečně Vás zveme.

Za celou staroveskou farnost všem přejeme krásné
prožití letních dnů.

S přáním Boží ochrany na cestách přejí farníci Staré
Vsi

Historické okénko do dějin kapličky u
studánky

Kaple ve staroveském lese byla postavena roku 1876.
Podnět k jejímu postavení dal staroveský farář
p. Antonín Kotouček (působil zde jako farář v letech
1850-1873), avšak dokončení kaple se už nedožil.

Okolí kaple a studánky bylo postupně upravováno a
sloužilo jak místním občanům, tak i z okolních vesnic
k odpočinku tělesnému i duševnímu. Každoročně se zde
konaly a konají mariánské pobožnosti – v měsíci květnu
a v měsíci září.

Svým umístěním v lese vždy vyžadovala kaple nemalou
údržbu, opravy závad, způsobených zubem času nebo

řáděním neznámých vandalů. Další práce a rekonstrukce
na sebe nedaly dlouho čekat. Kromě výmalby a
udržování okolí došlo i na větší opravy. Na zadní zdi
kaple je možné si přečíst historická data oprav, a to
v letech 1940, 1954, 1989 a 2021. Vývěr pramene byl
upraven a opatřen odtokovým potrubím už v roce 1948.
Téhož roku byl posvěcen prelátem Františkem Cinkem.

V letech 1940 a 1954 byla kaple postupně opravena,
došlo k odvlhčení a odvodnění včetně úpravy
ujíždějícího svahu. Kolem dokola nebyly lavičky, ale holá
prkna od místních truhlářů, která sloužila jako jakési
lavičky. Hluboká totalita tento zvyk na nějaký čas
utlumila, ale neudusila. Mezi roky 1987–1989 zásluhou
občanů ze Staré Vsi a Přestavlk byla opravena k dnešní
barevné a stylové podobě, a to díky přispění také
samotných občanů a farníků z Kostelce u Holešova,
Karlovic, Roštění, Němčic, Říkovic, Vlkoše, Líšné,
Beňova, Domaželic i vzdálenějších farností. Po roce 1989
dostal veřejný život jiný nádech. Touha po svobodě a
veřejném vyznání katolické víry obnovily opět ve velkém
poutě či bohoslužby. Od této doby se nemusely poutě
nikde hlásit a občané, faráři, církevní hodnostáři přestali
být tajně sledováni, kdo a kolik se jich účastní nebo kdo
celebruje a o čem káže atd. Nicméně i starší ročníky
zajisté pamatují hojnou účast na místě samém. Bohužel se
nám živá víra pomalu vytratila, a tak i dnes se tu sejde
několik věřících, co si posedá kolem na lavičky a předává
či nabírá duchovní útěchu i společně se svými dětmi.

Další opravy na sebe nenechaly dlouho čekat, a tak
během září 2012 byly provedeny práce na opravě
kapličky a studánky. Kaple si vyžádala další opravu –
výměnu dveří i se zárubněmi. Dvoukřídlé dveře i se
zárubněmi byly vyrobeny z dubového masivu a na nové
dveře bylo přeneseno původní repasované kování. Také
kamenná obezdívka studánky nesla stopy času, bylo třeba
ji vyčistit a nově sestavit schody. Podle restaurátorského
záměru byla zpevněna cihelná podezdívka, kamenné části
byly očištěny od mechu, lišejníků a cementového nátěru.
Schodiště bylo doplněno a urovnáno. Podle původního
návrhu byla na studánku umístěna nová kovová mříž.
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Sbor dobrovolných hasičů ve Staré Vsi

Poutníci, kteří při mariánské pouti v září 2012
přišli poděkovat za úrodu, již mohli zrekonstruované
a opravené dílo obdivovat. V loňském roce 2021 byla
podána žádost o dotaci na opravu kaple, aby mohl
být odstraněn havarijní stav omítek a střešního
pláště a prodloužena tak její životnost. Protože se
nachází v lese Dubina, je tato stavba více náchylná na
vlhkost. V rámci oprav byly odstraněny poškozené
omítky stěn a stropů a zhotoveny nové. Došlo
k přeštukování fasády, obroušení a očištění stávající
krytiny, demontáži oplechování atiky či novému
nátěru střechy a ocelového kříže. To vše pod
taktovkou vedení samotné obce Stará Ves, které
není tato kulturní památka lhostejná. Rovněž žákům
Základní a mateřské školy, tak i některým samotným
občanům je nutné velmi poděkovat. Je zde však
potřebné zdůraznit, že bez ochoty a práce bez nároku
na odměnu by tato naše kaplička nebyla vizitkou
našeho nitra. A na závěr si dovolím citovat z kroniky
farnosti: „Mějme stále na paměti odkaz našich
předků, chovejme svou náklonnost k tomuto místu,
aby kaple přežila i další léta a byla vždy ve vážnosti
občanů a farníků jak staroveských, tak i ze širokého
okolí jako doposud.“

Pouť ke studánce v lese Dubina se koná
pravidelně každý rok a za každého počasí vždy
1. neděli v květnu a 1. neděli v září, v 15:00 hod.

Jiří Mrázek

Sezónu v letošním roce jsme netradičně zahájili
v únoru Masopustem. K poslechu a tanci nám hráli

opět žáci ZUŠ Přerov, které vedl jejich učitel pan Bobák.
Jsme rádi, že se nám i nadále daří držet tradici a průvod
masek doprovází živá kapela. Chtěli bychom poděkovat
všem maskám, které se s námi vydaly do ulic.

V březnu jsme jeli s mladými hasiči do Roštění na
závody v uzlování. Mladší i starší žáci obsadili 3. místo.

Svou premiéru v družstvu MH měli Jirka Nejmet a
Ondra Navrátil.

První květnový víkend patřil okrskovému kolu mužů
a žen, které se konalo v Dobrčicích. Jelikož v pátek
pršelo a trať byla podmáčená, upustilo se od štafetového
běhu na 100 m s překážkami. Zato požární útok proběhl
dvoukolově a pro obě kategorie byl upraven na
jednotnou dráhu. Bohužel, i po obměně mužského
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SC Stará Ves
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družstva za mladší krev se chlapům v PÚ moc nedařilo a
obsadili 6. místo.

Pro letošní rok jsme poskládali družstvo žen, které byť
bylo jediné na závodech, se v PÚ nenechalo zahanbit a
úspěšně mohlo konkurovat časům mužů a jejich platný
pokus se setkal s velkými ovacemi publika.

V neděli 8. května proběhla v kostele Nanebevzetí
Panny Marie ve Staré Vsi slavnostní mše, které se
zúčastnili i hasiči z Přestavlk a Nového Hrozenkova.

Víkend 20. 5 - 22. 5. byl ve znamení okresního kola
mladých hasičů. Po třech letech jsme se mohli vrátit do
předcovidového režimu, kdy jsme do Hranic přijeli již
v pátek odpoledne, postavili stany, pomohli rozhodčím
s nachystáním dráhy a vyzkoušením štafet před
samotnými závody. I když se večer přihnala bouřka,
nikomu stany nepromokly a většina dětí o ní, na rozdíl
od rodičů, kteří na nás s obavami vzpomínali, ani
nevěděla. V sobotu již krásně svítilo sluníčko a

v poledním parnu jsme byli rádi za každý stínek. Po
odběhnutí všech štafet a chvilkovém odpočinku jsme se
šli zrelaxovat na místní Aquapark. V neděli následoval
přesun do Soběchleb na požární útoky. Celkově se
mladší žáci umístili na 12. místě z 19 družstev, starší
žáci skončili na 16. místě z 23 družstev.

Poslední víkend v květnu proběhlo okresní kolo
dorostů v Provodovicích, i zde jsme měli dvě družstva.
Kluci i holky museli splnit štafetový běh na 100m
s překážkami, test požární ochrany a požární útoky.
Abychom složili obě družstva ve své kategorii, byli
dorosti doplněni staršími žáky. Závody se nám vydařily
a obě družstva se umístila na 2. místě.

První polovinu sezóny máme úspěšně za sebou,
netrpělivě vyhlížíme další závody a akce, které nás
čekají.

Pavlína Procházková
Vedoucí mládeže SDH Stará Ves

V roce 2022 jsme zahájili zimní přípravu v měsíci
lednu na hřišti s umělým povrchem v areálu

Hostince Na Základně u p. Martina Možiše, který nám
ochotně vyšel vstříc s poskytnutím těchto prostor pro
naše účely.

V měsíci únoru jsme pak pokračovali v zimní přípravě
účastí na fotbalovém turnaji v Chropyni. Samotný turnaj
probíhal za účasti fotbalových mužstev TJ Sokol Vlkoš,
FC Ajax Bezměrov, SK Břest, SK Haná Zářičí, TJ Sokol
Žalkovice a SC Stará Ves. V rámci turnaje mužstvo
odehrálo pět utkání s bilancí dvě výhry a tři prohry
s celkovým umístěním na třetím místě v žebříčku
turnaje.

Během zimní přestávky naše mužstvo posílili tito hráči :
• David Matějov - FK Chropyně
• Michal Plšek - SK Haná Nezamyslice
• Martin Lukáš - FC Želatovice
• Száraz Filip - TJ Sokol Bohuňovice
• Miskovič Zdeno - TJ Baník Fučík Orlová
• Lipovský Daniel - TJ Baník Rychvald

Jarní část soutěže započala prvním utkáním 26. 3. 2022.
Celá jarní část soutěže byla klubem odehrána na
náhradní hrací ploše, kterou nám na svém hřišti poskytl

SK Říkovice. Náhradní hrací plocha je využívána
z důvodu výstavby nových šaten a zázemí ve sportovním
areálu Na Kopcách. Na jarní části soutěže se nám vůbec
nedařilo a nezískali jsme bohužel žádné body.

V rámci klubu je třeba zmínit i významné životní
jubileum p. Františka Řihoška, který oslaví 60 let. Touto
cestou mu chceme velmi poděkovat za jeho činnost pro
klub. Dále mu přejeme pevné zdraví, spoustu dalších
spokojených let a trpělivosti.

Touto cestou bychom chtěli opět poděkovat
fanouškům za jejich trpělivost. I nadále doufáme v jejich
přízeň a podporu.

Také chceme poděkovat sponzorům p. Mádrovi,
p. Zajicovi, p. Darebníčkovi, p. Milanu Možíšovi ml.,
p. Martinu Možíšovi, pí. Popelové a pí. Jarolímové,
která se pro nás stala dalším významným partnerem.
Poděkovat samozřejmě patří také starostce obce pí Bc.
Jiřině Mádrové a celému obecnímu zastupitelstvu obce
Stará Ves, bez jejich přispění bychom nebyli schopni
fungovat.

Sportu zdar! Vedení SC Stará Ves

foto SDH Stará Ves



Myslivecký kroužek Dubánci
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Myslivecký kroužek Dubánci 2022

Myslivecký kroužek Dubánci slaví čtyři roky od svého
vzniku. Nyní máme 15 dětí a 4 vedoucí. Dubánci jsou

velmi zodpovědní, na schůzky chodí pravidelně a rádi.
Scházíme se zpravidla jednou za týden, za dva, podle času a
potřeby. Zimu a jaro trávíme v klubovně na středisku ve
Staré Vsi.

Velmi děkuji panu Jiřímu Zanáškovi za propůjčení
prostoru a za jeho výpomoc. Jen díky němu máme
v klubovně vždy teploučko a útulno.

Letos jsme začali výtvarnou činností. Kreslili jsme
obrázky, které jsme v dubnu vystavovali spolu s obrázky
dalších mysliveckých kroužků působících pod Okresním
mysliveckým spolkem (OMS) Přerov. Pod OMS Přerov
spadají tři ORP (obce s rozšířenou působností) - Přerov,
Lipník nad Bečvou a Hranice na Moravě. Pro bližší
představu je to 72 honiteb. Tento rok se pod OMS Přerov
přidal další myslivecký kroužek, tudíž je nás celkem pět
kroužků. Výstava obrázků proběhla v rámci Mysliveckých
dnů OMS Přerov v sokolovně v Oseku nad Bečvou. Součástí
těchto dnů byla chovatelská přehlídka trofejí ulovené zvěře
za rok 2021. Dále tu probíhal jarní svod loveckých psů,
vystoupení trubačů, výstava fotografií Lukáše Kovára a
v neposlední řadě myslivecká pedagogika pro děti a výstava
již zmiňovaných obrázků, které se těšily velkému zájmu
návštěvníků.

Jak počasí dovolilo, hned jsme začali s Dubánky chodit
ven. Začátkem března jsme vyrazili na naši oblíbenou
vycházku do Héků a na „letečák“, jak děti pojmenovaly kopec
za Lačnovem. Cestou z něj pak válely sudy, to je moc baví.

V půli března jsme udělali výšlap na Salašovou louku a
ukázali jsme dětem „Velké nory“. Popovídali jsme si o
liškách, o jejich životě a úloze v přírodě. Poté jsme se na
našich schůzkách již naplno věnovali přípravě na okresní
kolo soutěže Zlatá srnčí trofej OMS Přerov, které jsme se

zúčastnili dne 29. května 2022 v areálu chaty VLS Bochoř.
Děti se učily otázky a odpovědi k testům. Připravovali jsme
je na mysliveckou stezku, navštívili jsme „Gryngli“, která je
plná rostlin, stromů, zvěře, ptáků a hmyzu, trénovali jsme
střelbu ze vzduchovky. Samotná soutěž byla velice vydařená.

Pro děti tu byla spousta zajímavostí, např. koncert trubačů
OMS Přerov s obsáhlým výkladem, zdravověda v podání pana
chirurga a zdravotní sestry, kteří působí v nemocnici
Šternberk, střelba ze vzduchovky – samostatná soutěž,
myslivecká pedagogika a ukázka malého čtyřměsíčního liščete
Páji, kterého si všichni hladili a fotili se s ním.

Soutěž jsme si ve středu 15. června 2022 vyhodnotili v rámci
kroužku. S rodiči, dětmi a dalšími zájemci jsme se sešli na
výletišti v Dobrčicích. Nejdříve jsme se trochu prošli a řekli si
zajímavosti o zdejším rybníčku. Poté jsme si udělali nástup a
předali dětem odměny. Nejlepším Dubánkem v soutěžní
kategorii starších se stal Karel Ondrouch a v kategorii mladších
Veronika Uhlířová. Nejlepším střelcem nejen za Dubánky byl
Václav Ondrouch, vyhrál také první místo okresního kola!

Druhý střelec, Tobiáš Jarolím, vyhrál v okresním kole třetí
místo. Takže naši Dubánci si z okresního kola ZST odvezli
dvě vítězství z devíti vyhodnocených a z celkového počtu 43
účastníků ZST. „Obrovská gratulace, moji milí kamarádi!“

Závěrem bych chtěla upozornit na měsíc myslivosti –
červen. Buďte prosím opatrní na svých toulkách přírodou a
mějte své čtyřnohé kamarády na vodítku, abyste nijak
neohrozili kladená mláďata. Pokud na nějaké „mimčo“
narazíte, nevšímejte si ho, a co nejtišeji opusťte prostor, ve
kterém se nachází. Maminka o něm ví a vrátí se k němu,
nemusíte se bát, že je v ohrožení, nebo opuštěné. Pokud
se Vám přesto něco nepozdává, neváhejte kontaktovat
někoho, nejlépe mysliveckého hospodáře pana Ivana
Macháčka z Mysliveckého spolku Stará Ves.

Děkujeme Vám, drazí spoluobčané, za Vaši



Myslivecký spolek Stará Ves

ohleduplnost a lásku k „naší“ přírodě a jejím obyvatelům
a přejeme Vám krásné prožití letních prázdnin.

Vaši Dubánci.

„MYSLIVOSTI ZDAR!“

Text a foto: Daniela Palíková, Bc. Lucie Ondrouchová

Náš myslivecký spolek má honitbu v katastru obcí Stará
Ves, Přestavlky a Dobrčice. Tam na pozemcích

soukromých vlastníků máme právo na odlov zvěře, které je
spojeno s péčí o přírodu, o zvěř a její ochranu, o udržování
a rozvoj mysliveckých tradic. Naše činnost je celoroční.
Členové spolku jako dobří hospodáři odpracují stovky
brigádnických hodin při plnění svých členských povinností.
Nejvýznamnější akcí pro veřejnost je náš myslivecký den.
Tam prezentujeme svou celoroční práci, získáváme zájem
dospělých a mládeže o myslivost, radíme, jak se chovat
k přírodě, jak pomáhat všemu živému přežít dnešní
chemické a strojně-technické velkoplošné hospodaření.

Letos jsme myslivecký den pořádali první červencovou
sobotu v Přestavlkách. Se starosty našich obcí jsme se
dohodli, že tuto slavnost budeme pořádat každým rokem
v jedné z nich: příští rok to budou Dobrčice, napřesrok Stará
Ves. Naši práci tak mají možnost poznat a ocenit všichni
občané, mládež i dospělí. Možná se pak někteří stanou
„mladými myslivci“ – členy mysliveckého kroužku, našimi
příznivci, jednou později zájemci o členství v našich řadách.

Dovolte mi, abych vás seznámil s tím, co jsme letos pro
naše hosty v přestavlckém zámeckém parku připravili. Přálo
nám počasí, program byl opravdu bohatý. Posuďte sami.

Po zahájení proběhla ukázka mysliveckého troubení a
jednotlivé skladby byly doplněny povídáním o jeho
významu a historii. Staroveští trubači předvedli pozdravy,
fanfáry a hlaholy skladatele Ing. Antonína Dyka.

Následovalo předvedení loveckých psů, kteří byli letos
zastoupeni opravdu hojným počtem plemen. Bylo spojeno s
ukázkou jejich výcviku a práce při přinášení zvěře.

Pak následovala hlavní část programu - dovednostní
soutěže pro děti, kterých se letos zúčastnilo víc než
šedesát. Členové našeho spolku pro ně měli připraveny
v areálu zámecké zahrady jednotlivá stanoviště, na kterých
si děti ověřovaly své znalosti o přírodě, dostaly ale i
mnoho nových informací o myslivosti, loveckých psech,
zvěři a trofejích. Poznávaly listy stromů a rostlin, pomocí
fotografií jsme je seznamovali s činností a historií našeho
spolku.

Jsme rádi, že nás opět navštívili sokolníci z Týna nad
Bečvou, kteří přivezli své dravce a všem zájemcům
zodpověděli jejich dotazy. Nemusím říkat, že neustále plno
bylo u skákacího hradu, u střelby ze vzduchovky a z luků.

Každý dětský účastník obdržel zdarma občerstvení -
párek s kečupem a pitíčko, odnesl si také balonkové

zvířátko vyrobené podle jeho přání. Celá akce byla
uzavřena bohatou dětskou tombolou.

Celé odpoledne provázelo krásné počasí, skvělá nálada
začínajících prázdnin, jídlo - naše myslivecké speciality a
pití. Večer jsme pokračovali mysliveckou nocí, na které
nám hrála kapela Jen Tak 2, ale to už by bylo jiné povídání.

Patří poděkovat všem členům Mysliveckého spolku
Stará Ves, kteří se na přípravě a realizaci akce podíleli.
Děkujeme také obcím Stará Ves, Přestavlky, Dobrčice a
dalším sponzorům, kteří nás v naší činnosti celoročně
podporují a přispěli nám i na uspořádání této akce.
Podpořil nás i MAS – Partnerství Moštěnka.

Už nyní se těšíme na příští ročník!

Za myslivecký spolek Stará Ves s provoláním
"Myslivosti zdar!"
Mgr. Jaroslav Šiška, předseda spolku
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Kde domov můj?
Několik měsíců přemýšlím nad otázkou, jak vás všechny

občany Staré Vsi (jak starousedlíky, tak ty, kteří jste se zde
rozhodli žít) oslovit. Jak uchopit myšlenky, fakta, názory, aby
tohle čtení nebylo jen bezvýznamnou ztrátou času a naopak, aby
vedly k zamyšlení nad životem ve vesnici.

Vzhledem k tomu, že mě asi všichni dobře znáte, netřeba se
představovat a proto přeskočte na další odstavec. Jmenuji se
Marie Heryanová, narodila jsem se před 36 lety a donedávna
jsem byla hrdým občanem Staré Vsi.

Od útlého věku jsem vychovávaná mými rodiči i prarodiči
k neskutečné iniciativě vymýšlet a zapojovat lidi do dění obce,
přinášet jim nezapomenutelné prožitky a vzpomínky. V šesti
letech jsem pomáhala očistit od komunistických spisů naši
přenádhernou školu, kterou před 25 let začala vést moje máma.
Nesmírnou oporou pro ni a pohonem pro mne je můj otec. V 90
letech patřil k zástupcům obce, kteří stáli u zrodu řady docela
náročných investičních projektů. Za zmínku stojí vybudování
kanalizační sítě, plynofikace, již zmíněné znovuotevření školy,
vybudování areálu „Na Kopcách“ atd. Nechápu, jak to všechno
za tak krátkou dobu při tehdejších možnostech zvládali.

I v následujících letech, kdy se vedení obce, řekla bych, pouze
kosmeticky pozměňovalo, byla vize jasná. Zvelebovat,
zvelebovat a táhnout za jeden provaz, což se dle mého názoru
tehdejším zastupitelstvům dařilo. Toto období bylo bohaté na
obecní akce s různorodou tématikou, do kterých se s nadšením
zapojovala místní škola i všechny spolky. Vzpomínám, bylo to
fakt skvělé.

O to víc mě teď trápí FAKT, že vesnice, kam se přijížděli
s obdivem inspirovat lidé z širokého okolí, se proměnila v místo
s 250 domy, obecním úřadem a poštou.

Jakoby pospolitost venkovanů a tím i společenské dění a
setkávání v posledních letech ze vsi zmizely. Podle mne se tak
stalo po rozkolu v zastupitelstvu v roce 2018, který souvisel
s konkurzem na ředitele školy, ale to by bylo na dlouhé
vyprávění. Někdy v tom čase nám starostka osobně sdělila, že
nebude znovu usilovat o svůj post, protože jí to psychicky
vyčerpává. O to překvapivější pro mě bylo, že se znovu postavila
do čela kandidátky.

Další překvapení následovalo na ustavujícím zastupitelstvu.
Zatímco doposud stíhal agendu místostarosty zvládat jeden
člověk (za odměnu 5 tisíc korun), nově tuto funkci zastávají lidé
dva. Náklady na jejich odměny se vyšplhaly na 14 tisíc.

A do třetice ... zastupitelé se už nescházeli tradičně každý
měsíc, ale jen tehdy, kdy bylo podle vedení obce nutné projednat
nezbytné záležitosti. Někdy to bylo šestkrát, někdy osmkrát za
rok. Obyvatelé, kterým nebylo lhostejné dění v obci (plány,
investice atd.), tak ztratili přehled a možná i zájem.

Nechci tvrdit, že se ve Staré Vsi nic neděje. Ano, jsou tu
investice do oprav chodníků, střechy, cest, veřejného osvětlení,
ale existují i nové projekty? V okolních vesnicích, kde žije
podstatně méně obyvatel, vidíme nová moderní hřiště, která
lidem slouží celoročně k nejrůznějším sportovním aktivitám.
Opravují se kulturní domy, aby poskytovaly moderní zázemí pro
pořádání společenských akcí a ve výsledku odpovídaly potřebám

21. století. Taky se kolem nás staví byty pro mladé či lidi
v pokročilém věku. Nabízejí se, často i zasíťované stavební
parcely, což jde naproti trendu stěhování lidí z měst na venkov.
Tímto dochází k posílení finančních prostředků plynoucích do
obecní pokladny nás všech.

Kam směřuje život v naší vesnici, kde jsem vyrostla a kde
vyrůstají naše děti, mi není lhostejné. Sama se aktivně účastním
veřejných zasedání zastupitelstva od roku 2018. Téměř pokaždé
odcházím se smíšenými pocity. Jakoby o směřování a
budoucnosti vesnice rozhodoval jen jeden jediný člověk. Vadí
mi, že v době dnešní demokratické společnosti, kdy máme
možnost každý říct svůj vlastní názor, našim zastupitelům chybí.
Nevidím žádnou iniciativu či vůli věci měnit. Postrádám
zapálení pro nové návrhy, nápady, kterými nešetřili ve svých
volebních slibech. Nebudu je tady všechny jmenovat, ale jeden
bod bych ráda zmínila. Kam se vytratil slib podporovat místní
živnostníky? Ať už se opravoval dvůr, střecha a hygienické
zázemí místní školy, veřejné osvětlení, chodník, obecní sál atd.,
od nikoho z vedení nepadl návrh oslovit místní. A já si myslím,
že u nás žije dost šikovných lidí, kteří by se rádi podepsali svým
dílem v rodné vesnici. Zakázky získávají přespolní, kteří přijdou,
vykonají a odejdou. Nejednou jsem ve svém okolí potkala
odborníky, zástupce firem, kterým když jsem popsala zakázku a
předběžný rozpočet, tak odezvou bylo, že se do takové soutěže
může přihlásit jenom blázen. Později jsem pochopila, že cenová
nabídka je důležitá pouze pro otevírání obálek, protože realita je
úplně jiná, což dokládají dodatky o navýšení cen ke smlouvám
zveřejněných na profilu zadavatele. Snad by bylo k zamyšlení
změnit rozpočtáře . Možná bude zajímavé sledovat, kolik obec
zaplatí za výstavbu sportovního zázemí „Na Kopcách“, kterou je
financována pouze z obecní kasy, bez dotačních titulů.

To o čem tady píšu, se nebojím říkat nahlas. Bohužel se často
setkávám s tím, že moje názory, myšlenky a připomínky se
k lidem dostávají zkreslené, šíří se dezinformace. Jsou brány jako
osobní útoky. Zmíním pro příklad poslední zkušenost ohledně
komunikace kolem nových fotbalových šaten. Na zastupitelstvu
jsem přednesla nápad, že by nebylo špatné využít dané prostory i
jinak. Mohly by sloužit více lidem a taky pro další aktivity.
Určitě by se hodila malá posilovna nebo prostor pro cvičení žen,
které teď využívají sál obecního úřadu. Projekt obnovy staré
budovy za novou, by se tak mohl stát chloubou vesnice a místem
širšího využití.

Lhostejná mi není ani budoucnost naší malotřídky. Doslova
mne šokovala informace o klesajícím zájmu rodičů o umístění
dětí do ZŠ a MŠ Stará Ves. Podle veřejně poskytnutých dat
z obecních úřadů Stará Ves a Říkovic existuje 12
potencionálních zájemců z obou vesnic do 1. třídy školního roku
2022/2023. A výsledek? Dle informací paní ředitelky Mgr.
Kateřiny Vansové jsou zapsaní pouze 2 děti z 12.

A aby to celé nebylo jen o kritice… na závěr jedno poděkování.
Patří Státnímu pozemkovému úřadu České republiky, který se
zasloužil za vybudování nových polních cest ke věži a k vodárně
v hodnotě cca 15 mil. korun. Bohužel se tato akce časově
protáhla a ještě chybí výsadba okrasné zeleně podél cest, ale
věřím, že výsledek bude stát za to.

Názor čtenářky
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Musíme reagovat na článek, který je podán poněkud
jednostranným pohledem pisatelky.

Nemyslíme si, že naše obec je místem, kde se nic neděje.
Nositeli kultury a dění v obci byly vždy spolky, škola, farníci,
také sdružení aktivních lidí, kteří byli ochotni něco
zorganizovat. Obec vždy takové akce podpořila. Jsme rádi, že se
spolky naší obce sjednotily, vzájemně si vypomáhají a vycházejí
vstříc při pořádání akcí pro veřejnost, spolupracují spolu a také
se školou a obcí. Spolu s aktivními občany přikládají ruku k dílu
např. při zvelebování zázemí na fotbalovém hřišti, při
zhotovování oplocenek a výsadbě stromků v Přestavlckém lese
po kůrovcové kalamitě, věnují se činnosti a práci s mládeží a
také pořádají akce pro veřejnost, jako byly např. hodové oslavy,
oslavy 130. výročí hasičů a svěcení nového hasičského vozu,
myslivecké dny, koncerty v kostele, tradiční lampionové
průvody obcí a posezení s opékáním špekáčků pořádané
aktivními maminkami, dýňování, drakiáda, besedy s rodiči
pořádané školou, farní odpoledne, sportovní odpoledne pro děti
pořádané farníky ve spolupráci s CDD Emanuel nebo tradiční
poutě ke studánce. Škola poskytuje širokou nabídku kroužků
pro děti. Z této nabídky si ten kdo měl zájem našel to, co bylo
jeho srdci blízké.

Je pravdou, že se starostka obce po provedeném konkurzu na
ředitele školy v roce 2018 vyjádřila, že nebude dále svou funkci
vykonávat, přesto se rozhodla na základě podpory občanů obce
kandidovat znovu a snahou nás všech zastupitelů bylo
spolupracovat a pracovat v zájmu obce.

V minulém období měla obec sice jednoho místostarostu, ten
se zřejmě kvůli svým pracovním povinnostem dostavoval na
obec nepravidelně. Proto se zastupitelstvo rozhodlo ustanovit
místostarosty dva, jako i v některých jiných obcích. Ti docházejí
na obec pravidelně a společně se starostkou řeší aktuální
záležitosti obce dle momentální potřeby, podílejí se na
zajišťování technických záležitostí, účastní se kontrolních dnů
při stavebních akcích, při výsadbách lokálních biocenter,
kontrolních dnů při výstavbě polních cest a zajištění oprav
obecní techniky. Jen pro připomenutí dva místostarostové na
obci v minulosti již byli a jejich odměna činila měsíčně cca
20 000,--Kč. Není pravdou, že by se minulá zastupitelstva
scházela každý měsíc. Scházela se vždy podle potřeby. Tak je
tomu i nyní. Současní zastupitelé se scházejí nejen na
zastupitelstvech, ale i na pracovních schůzkách, kde řeší
provozní záležitosti a potřeby obce.

Co se týká výstavby v obci, ta je dána územním plánem, který
byl schválen v roce 2017 a všichni zastupitelé i občané k němu
mohli vznášet návrhy či připomínky. Vymezení zástavby se řídí
určitými pravidly a klade i nároky na velikost veřejného
prostranství. Obec již nedisponuje pozemky, které by mohla
nabídnout k výstavbě rodinného bydlení. Výstavba je nyní
možná na pozemcích soukromých vlastníků, kterých není málo.

Momentálně jsou ve fázi realizace 3 stavby a další jsou
připravovány.

Podporu místních živnostníků považujeme za důležitou, ale
nikomu ji neslibujeme. Probíhá tam, kde je to možné. Místní
živnostníci se podíleli např. na opravách technické místnosti
v pálenici, nátěru střechy bočního křídla obecního úřadu nebo
opravě tribuny na fotbalovém hřišti. Při výběru dodavatele na
náročnější zakázky se obracíme na firmy, o kterých máme
reference, že mají kapacity i prostředky na jejich realizaci.
Musíme postupovat hospodárně a získat pro obec co
nejvýhodnější nabídku – cenou i kvalitou. Pokud u některých
akcí došlo k uzavření dodatku ke smlouvě, bylo zvýšení ceny
vyvoláno provedením většího rozsahu prací, které nebyly
obsaženy v původním rozpočtu a nebylo je možno předvídat
předem a jejich potřeba vyvstala až v průběhu stavby. Každý kdo
prováděl opravu starší nemovitosti se setkal s tím, že musel
udělat mnoho věcí, se kterými původně nepočítal a objevily se
až po zahájení rekonstrukce. Např. při opravě školního dvora,
kdy po odkrytí stávající dlažby a zahájení zemních prací se
ukázalo uložení inženýrských sítí elektřiny a plynu
v nedostatečné hloubce, byl odhalen havarijní stav vodovodní
přípojky a kanalizace a také špatný stav zídky vedle školní
jídelny. Vše bylo nutné znovu provést jak z důvodu zdárného
provedení předláždění dvora, tak z důvodu ochrany majetku, ale
především z důvodu bezpečnosti dětí.

K výstavbě nových šaten bychom chtěli připomenout, že
zpracování projektu bylo zahájeno již za doby působení
minulého zastupitelstva. Koncepce byla konzultována
zastupiteli, kteří byli zároveň i členy fotbalového klubu. Žádný
návrh na zvláštní využití klubovny nebyl nikdy předložen.
Původní plán byl na základě připomínek zastupitelů a nového
vedení fotbalového klubu konzultován s projektantem a
přepracován. Došlo k přepracování dispozičního řešení stavby a
tím k lepšímu využití prostor, např. zvětšením klubovny. Již na
zasedání zastupitelstva z 19. 1. 2022 jsme diskutovali o možném
využití stavby a také její klubovny. Bylo konstatováno, že
chápeme stavbu nejen jako zázemí pro fotbalisty, ale i jako
zázemí pro pořádání kulturních a spolkových akcí. V klubovně
se mohou scházet zájmové kroužky, spolky, bude využívána
školou nebo občany pro pořádání rodinných oslav a setkání,
nebráníme se žádnému rozumnému využití. Jednání o provozu
a možném využití areálu chceme iniciovat v zastupitelstvu až po
ukončení stavby. Prostor klubovny o velikosti 50 m2 zřejmě
nepostačí pro mnohé aktivity. Rádi uvítáme soukromé
podnikatele, kteří v naší obci rozšíří nabídku služeb např.
provozováním posilovny.

Zastupitelé obce

Reakce zastupitelstva

Nakonec mého příspěvku bych chtěla vyzvat všechny, kteří
říkají své názory pouze za zavřenými dveřmi, aby se nestyděli a
vyslovili je nahlas. Věřte, že mým velkým přáním je, aby v naší
vísce bylo zase dobře. Aby byla místem, kde budeme trávit svůj
volný čas, ať už aktivně či relaxačně, společně či o samotě,

místem, kde se lidé byť opačných názorů podporují, pomáhají si
a mluví spolu…

Bc. Marie Heryanová
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